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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
01 / 2024

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ARNAU CASTRO, SERGI
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Tortosa, essent les divuit hores del dia vuit de gener
de dos mil vint-i-quatre, prèvia convocatòria girada a
l'efecte,  es  reuneixen  en  primera  convocatòria  al
Saló  de  Sessions  de  la  casa  consistorial,  els
membres de l'Excel·lentíssim Ajuntament de Tortosa
que al marge es relacionen, a l’objecte de realitzar
sessió ordinària sota el següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 –  Declaració institucional de l’Ajuntament de Tortosa en relació a la interconnexió de xarxes.

ACCIÓ CLIMÀTICA 

02 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació dels estatuts de l’Associació Comunitat Energètica Local
Cambra Ebre Energia.

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

03 –  Dictamen de  proposta  d’acord  de  delegació  de competències  en matèria  de residus  al  Consell
Comarcal del Baix Ebre.

II. PART NO RESOLUTIVA

04 – Dació de compte dels extractes dels acords adoptats per la Junta de Govern Local i  resolucions
d’Alcaldia:
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a) Extractes Junta de Govern Local:

- 69/2023, de 20/11/2023 – ordinària.
- 70/2023, de 21/11/2023 – extraordinària i urgent.
- 71/2023, de 27/11/2023 – ordinària.
- 72/2023, de 24/11/2023 – extraordinària i urgent.
- 73/2023, de 30/11/2023 – extraordinària i urgent.
- 74/2023, de 04/12/2023 – ordinària.
- 75/2023, de 11/12/2023 – ordinària.
- 76/2023, de 05/12/2023 – extraordinària i urgent.
- 77/2023, de 13/12/2023 – extraordinària i urgent.
- 78/2023, de 18/12/2023 – ordinària.
- 79/2023, de 14/12/2023 – extraordinària i urgent.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 3642/2023 a la 4015/2023.

05 – Informes de l’Alcaldia. 

06 – Control dels òrgans de la corporació:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

«Molt bona tarda a tothom, a tots i a totes. En primer lloc, desitjar-vos a tots una bona entrada d'any.»

*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:

I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 - DECLARACIÓ INSTITUCIONAL DE L’AJUNTAMENT DE TORTOSA EN RELACIÓ AMB LA INTERCONNEXIÓ DE
XARXES.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

“Vista la proposta de la Plataforma en Defensa de l’Ebre referent a la interconnexió de xarxes, el text de la
qual, és el següent:

Davant la proposta del passat 15 de desembre dels Col·legis professionals D’Enginyers Industrials, Camins,
Agrònoms i Economia sobre la interconnexió de xarxes entre el Consorci d’Aigües de Tarragona i el sistema
Ter-Llobregat, així com les diferents notícies sobre la dessaladora de Cunit i el transport en vaixells d’aigua
a Barcelona des de Tarragona, la Plataforma en Defensa de l’Ebre insta a les institucions del territori a
manifestar-se.
 
La interconnexió proposada pels col·legis professionals entre les instal·lacions del CAT a Constantí i  els
dipòsits del sistema ATLL a Olèrdola és de facto la canonada que permetrà el transvasament a Barcelona.
 
Cal recordar que aquesta proposta és recurrent des del Pla Hidrològic Nacional del 2000 on ja apareixia
entre les obres de l’Annex II i posteriorment a la sequera del 2008. Aquesta actuació té com a  objectiu
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assegurar la disponibilitat d’aigua barata per al desenvolupament del Pla Director Urbanístic Metropolità
(PDUM) on es preveuen 217.000 nous habitatges.

Per altra banda:

1. No té cap capacitat per resoldre els problemes d’escassetat actual en l’entorn ATLL fruit de la
sequera que estem vivint, donat que el temps d’execució és molt elevat. 

2. Les obres d’emergència que ha plantejat el govern de la Generalitat en la LLEI 9/2023, del 19 de
maig, de mesures extraordinàries i urgents per a afrontar la situació de sequera excepcional a
Catalunya,  estaran acabades molt  abans  que aquesta mesura i,  per  tant,  ja es disposarà del
recurs suficient. 

3. Donat que és una mesura estructural no lligada a l’emergència actual, la seva execució implicaria
superar el límit territorial de Tarragona i, per tant, caldria una nova llei per modificar la Llei 18/81
vigent.
 

Respecte a la dessaladora del Foix (Cunit-Cubelles), per la seva ubicació estratègica en el límit de les dues
províncies, també podria acabar implicant la connexió de les dues xarxes d’abastament CAT-ATLL. Tenint
en compte que la població es concentra en les comarques del Llobregat, els Vallès, Maresme i Barcelonès
(5 milions d’habitants), no té cap sentit una instal·lació tan lluny del punt de consum, en el conseqüent
sobre cost energètic de transport i impacte ambiental.
 
Finalment, el transport marítim, tot i que es planteja com una mesura puntual d’emergència, té un elevat
cost econòmic i una baixa capacitat d’aportació de recurs. Un vaixell de 30.000 m3 al dia, amb una dotació
de 250 l/hab dia, només aporta aigua per 120.000 habitants, representa un 2,4% de les necessitats.

Des de la  darrera sequera del  2008,  tot  i  les  mesures  de millora de la  xarxa  d’abastament  amb les
dessaladores  del  Prat  i  Tordera,  així  com  la  millora  en  la  regeneració  del  Prat,  aquestes  han  sigut
insuficients donat l’increment de població de vora 2 Milions de persones que es concentren especialment
en el sistema de subministrament Ter-Llobregat.
 
En cas de continuar aquest model de  desenvolupament territorial  concentrat en un àmbit deficitari de
recursos,  els  problemes  d’escassetat  seran  cíclics  i  recurrents agreujats  encara  més  pels  efectes  de
sequera pel canvi climàtic. Aquests problemes no són només per manca d’aigua, també ho són de qualitat
de l’aire, de disponibilitat d’energia, d’habitatge, de transport ..., aquesta sequera, com tots els canvis que
estem vivint en la climatologia ens han de fer  replantejar el  model de desenvolupament i en especial el
desequilibri territorial.

Per la qual cosa es sol·licita:

• Rebutjar el transvasament de l’Ebre entre Tarragona i Olèrdola proposat pels Col·legis professionals.

• Instar al  govern de l'Estat i de la Generalitat a estudiar un canvi d’ubicació de la dessaladora del
Foix,  a les comarques del Llobregat on realment es genera el problema de manca d’escassetat
d’aigua.

• Qüestionar la mesura del transport marítim d’aigua per l’impacte que general i ser poc eficient en la
resolució del problema d’escassetat com a mesura recurrent.

• Plantejar seriosament el debat del model de desenvolupament i el desequilibri territorial. 

Al Ple de l’Ajuntament es proposa l’adopció del següent:

- Aprovar la declaració institucional amb el text transcrit anteriorment.”

*-*-*
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Intervenció del Sr. Alcalde

“I el primer punt de l'ordre del dia, precisament, és una declaració institucional de l'Ajuntament de Tortosa
amb relació  a  la  interconnexió  de  xarxes.  En  aquest  sentit,  també donar  la  benvinguda  als  diferents
membres de la Plataforma en Defensa de l'Ebre que nos acompanyen i, precisament, explicar que està
declaració institucional ha estat una proposta efectuada per la mateixa Plataforma en Defensa de l'Ebre,
en busca del consens i que han signat tots els grups municipals, per tant, tots aquells grups polítics que
tenen representació al  nostre Ajuntament.  Tot seguit,  jo mateix com a l'alcalde faré una lectura d'esta
declaració institucional i després els diferents portaveus de menor a major aniran també fent una breu
intervenció  pel  que  fa  a  la  mateixa.  Per  tant,  iniciem  la  lectura  d'esta  declaració  institucional  de
l'Ajuntament de Tortosa en relació amb la interconnexió de xarxes. Què diu així: 

‘Vista la proposta de la Plataforma en Defensa de l’Ebre referent a la interconnexió de xarxes, el text de
la qual, és el següent:

Davant la proposta del passat 15 de desembre dels Col·legis professionals D’Enginyers Industrials,
Camins, Agrònoms i Economia sobre la interconnexió de xarxes entre el Consorci d’Aigües de Tarragona
i el sistema Ter-Llobregat, així com les diferents notícies sobre la dessaladora de Cunit i el transport en
vaixells  d’aigua  a  Barcelona  des  de  Tarragona,  la  Plataforma  en  Defensa  de  l’Ebre  insta  a  les
institucions del territori a manifestar-se.
 
La interconnexió proposada pels col·legis professionals entre les instal·lacions del CAT a Constantí i els
dipòsits  del  sistema  ATLL  a  Olèrdola  és  de  facto  la  canonada  que  permetrà  el  transvasament  a
Barcelona.
 
Cal  recordar  que  aquesta  proposta  és  recurrent  des  del  Pla  Hidrològic  Nacional  del  2000  on  ja
apareixia entre les obres de l’Annex II i posteriorment a la sequera del 2008. Aquesta actuació té com
a objectiu assegurar la disponibilitat d’aigua barata per al desenvolupament del Pla Director Urbanístic
Metropolità ( PDUM) on es preveuen 217.000 nous habitatges.

Per altra banda:

1.   No té cap capacitat per resoldre els problemes d’escassetat actual en l’entorn ATLL fruit de la  
sequera que estem vivint, donat que el temps d’execució és molt elevat. 

2. Les obres d’emergència que ha plantejat el govern de la Generalitat en la LLEI 9/2023, del 19 de 
maig, de mesures extraordinàries i urgents per a afrontar la situació de sequera excepcional a  
Catalunya,  estaran acabades molt abans  que aquesta mesura i, per tant, ja es disposarà del  
recurs suficient. 

3. Donat que és una mesura estructural no lligada a l’emergència actual, la seva execució implicaria 
superar el límit territorial de Tarragona i, per tant, caldria una nova llei per modificar la Llei 18/81 
vigent.

 
Respecte a la dessaladora del Foix (Cunit-Cubelles), per la seva ubicació estratègica en el límit de les
dues províncies, també podria acabar implicant la connexió de les dues xarxes d’abastament CAT-ATLL.
Tenint en compte que la població es concentra en les comarques del Llobregat, els Vallès, Maresme i
Barcelonès (5 milions d’habitants), no té cap sentit una instal·lació tan lluny del punt de consum, en el
conseqüent sobre cost energètic de transport i impacte ambiental.
 
Finalment, el transport marítim, tot i que es planteja com una mesura puntual d’emergència, té un
elevat cost econòmic i una baixa capacitat d’aportació de recurs. Un vaixell de 30.000 m3 al dia, amb
una dotació de 250 l/hab dia, només aporta aigua per 120.000 habitants, representa un 2,4% de les
necessitats.

Des de la darrera sequera del 2008, tot i les mesures de millora de la xarxa d’abastament amb les
dessaladores del Prat i  Tordera, així com la millora en la regeneració del Prat,  aquestes han sigut
insuficients  donat  l’increment  de  població  de  vora  2  Milions  de  persones  que  es  concentren
especialment en el sistema de subministrament Ter-Llobregat.
 

-  Pàg. 4 / 50 -           MGE/erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

En cas de continuar aquest model de desenvolupament territorial concentrat en un àmbit deficitari de
recursos, els problemes d’escassetat seran cíclics i recurrents agreujats encara més pels efectes de
sequera pel canvi climàtic. Aquests problemes no són només per manca d’aigua, també ho són de
qualitat de l’aire, de disponibilitat d’energia, d’habitatge, de transport ..., aquesta sequera, com tots els
canvis que estem vivint en la climatologia ens han de fer replantejar el model de desenvolupament i en
especial el desequilibri territorial.

Per la qual cosa es sol·licita:

1. Rebutjar  el  transvasament  de  l’Ebre  entre  Tarragona  i  Olèrdola  proposat  pels  Col·legis
professionals.

2. Instar al govern de l'Estat i de la Generalitat a estudiar un canvi d’ubicació de la dessaladora del
Foix, a les comarques del Llobregat on realment es genera el problema de manca d’escassetat
d’aigua.

3. Qüestionar la mesura del transport marítim d’aigua per l’impacte que general i ser poc eficient en
la resolució del problema d’escassetat com a mesura recurrent.

4. Plantejar seriosament el debat del model de desenvolupament i el desequilibri territorial.’ 

Al Ple de l'Ajuntament es proposa, per tant, aprovar la declaració institucional que els acabo de llegir i, com
els comentava, ha estat signada per tots els portaveus dels diferents grups municipals i per mi mateix com
a l'alcalde. Per tant, ara, i com hem comentat abans, donarem un torn de paraula als diferents portaveus,
en este cas té la paraula el senyor Sergi Arnau, en representació del Grup Municipal de la CUP.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Bé, primer de tot, com sempre, reivindicar una llei d'amnistia per a totes i cada
una de les persones exiliades i represaliades des de l'inici del procés, perquè només a través de l'amnistia i
l’autodeterminació es podrà resoldre el  conflicte entre el  poble català i l'Estat Espanyol.  Dit  això,  amb
relació a la declaració institucional, com molts experts i entitats socials i mediambientals del país alerten,
des de fa molts mesos, no vivim ben bé una sequera sinó més aviat una mala gestió d'un recursos bàsic
com és l'aigua. Per un costat, sabem que el clima mediterrani en el qual vivim té un règim pluviomètric
irregular en períodes cíclics més secs, combinats en períodes més humits. L'any 2023 és el tercer any
consecutiu en unes pluges per sota de la mitjana, una situació que a la gent de les Terres de l'Ebre ens
recorda la que van viure l'any 2008. La diferència que l'actual període és encara més sec que el que vam
viure fa quinze anys. Per un altre costat, aquella crisi de la sequera de l'any 2008 ens va donar molts
aprenentatges tant a la societat catalana com a la societat ebrenca.

Vam aprendre que hi havia un lobby de pressió format per grans empreses de la construcció, els grans
empresaris turístics, les empreses de comercialització de l'aigua i fons d'inversió que volien aprofitar el
moment conjuntural, la necessitat puntual d'aigua a l'àrea metropolitana de Barcelona, per a fer canvis
estructurals  en  la  distribució  de  l'aigua  del  país,  en  el  transvasament  permanent  del  riu  Ebre  cap  a
Barcelona.  I  ara,  quinze anys després,  el  Govern de la  Generalitat  de Catalunya segueix  els  mateixos
passos que el Govern del Tripartit i, a poc a poc, ens està portant a la mateixa situació. Ja s'ha destriat quin
sector  no  és  prioritari  per  al  poder,  la  pagesia,  i  quin  sí  que  ho  és,  el  turisme,  la  construcció  i
l’agroindústria, sobretot la càrnia. Ja se'ns assenyala a la població com a responsable de consumir massa
aigua, ja se'ns adverteix de la possibilitat d'haver de portar vaixells en aigua de l'Ebre cap a Barcelona, i
com no, el  lobby de pressió,  a través del Col·legi  d'Enginyers,  ja ha tornat a posar  damunt la taula el
transvasament permanent de l'Ebre cap a Barcelona, tot com el 2008.

Però  i  quina  és  la  política  que  s'està  impulsant  des  dels  partits  d'Esquerra  Republicana,  Junts  per
Catalunya  i  el  PSC?  Hard  Rock  Café,  amb  més  d'un  milió  de  metres  cúbics  l'any,  equivalent  a  un
hectòmetre cúbic. La Copa Amèrica de Vela, entre dos i dos milions i mig de turistes, afegint-los als 9,7
milions que ja  visiten Barcelona.  La Ryder Cup de golf,  en l'any 2023, a Roma, hi  va haver 250.000
visitants;  el  Pla  director  urbanístic  metropolità  amb  200.000  habitatges  nous;  l'ampliació  del
transvasament de l'Ebre al Camp de Tarragona, cada cop es ven més aigua a més municipis del Camp; el
Surf City  de Sabadell,  amb 16.800 metres cúbics d'aigua a l'any, més o menys el consum de 15.000
famílies; l'ampliació de la terminal del port per a creuers, on cada creuer consumeix al dia uns 600.000
litres d'aigua cada vegada que s'amarra, el que suposa un 3% del consum d'aigua de Barcelona, etcètera.
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Llavors,  pareix  que  més  que  un  problema  de  falta  d'aigua,  tenim  un  problema  de  model  de
desenvolupament territorial, tal com bé apunta la Plataforma en Defensa de l'Ebre.

I la dessaladora de Foix. No entrarem en el debat de les dessaladores perquè dona per parlar de consums
d'aigua i de la falsa percepció de tenir més aigua disponible. Però quin sentit té construir una dessaladora
tan lluny de Barcelona? I quin sentit té que se'ns intenti vendre que serà la ròtula per connectar l'aigua de
l'Ebre amb la del Ter-Llobregat, per si de cas es necessita més aigua al sud, ens la puguen enviar? És una
broma de mal  gust,  suposem.  La PDE i  entitats  com Aigua és vida fa anys que ens adverteixen del
problema de mala gestió de l'aigua i de la mala planificació territorial. Fa anys que exigeixen millores en la
xarxa d'aigua dels municipis de Catalunya i que es canvia el model de desenvolupament insostenible que
s'entesten  a  tirar  endavant.  Que  es  descontaminen  els  aqüífers  inutilitzats  per  l'agroindústria  càrnia,
bàsicament la porcina, i que es tiren endavant els projectes de potabilització que siguen necessaris per a
cada territori. Que el Ple de Tortosa aprove per unanimitat aquesta declaració institucional impulsada per
la PDE és un pas molt important. Que més ajuntaments de les terres de l'Ebre seguisquen estòs passos
també.  Però  aquí  està  la  clau:  què  faran  vostès  amb  els  seus  companys  i  companyes  de  partit  al
Parlament? Deixaran que torne a passar el mateix que el 2008? La CUP ja ha demanat celebrar un ple
monogràfic de la sequera per a posar sobre la taula estès i moltes altres qüestions sobre com s'hauria de
gestionar  i  com no està situació.  I  mentrestant,  ja  estem demanant  la  compareixença del  director  de
l'Agència  Catalana  de  l'Aigua  perquè  ens  explique  quines  mesures  pensa  prendre  i  quines  no.  I
evidentment,  exigir  que  les  persones  estiguen  per  davant  del  negoci  de  quatre  especuladors  de  la
construcció i del turisme. La CUP, ahir, avui, sempre, estarà al costat de la PDE i del territori. Ja saben que
aquí ens tenen. Gràcies per la feina que fan i per ser la veu del territori.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Arnau. Ara té la paraula la senyora Mar Lleixà, en representació del Grup Municipal
d'Esquerra Republicana.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Moltes gràcies, alcalde. Bona tarda a tothom, alcalde, regidores, regidors, membres de la PDE, que també
avui mos acompanyen i a tothom que ens està seguint. Des d'Esquerra Republicana, celebrem que tots els
grups municipals d'este consistori, a proposta de la Plataforma en Defensa de l'Ebre, rebutgem de forma
conjunta la proposta que els col·legis professionals d'enginyers han fet, i  han posat de nou, damunt la
taula, la interconnexió de xarxes. Conscients que la situació que estem vivint al voltant de la sequera és
molt greu i el govern ha estat treballant i ha aconseguit endarrerir l'entrada a l'estadi d'emergència amb
mesures que ajuden a augmentar l'oferta de l'aigua, com la dessalinització i reutilització, i parlant d'un nou
model  de  país,  una  nova  cultura  de  l'aigua  on  no  es  contempla  cap  transvasament  de  l'Ebre.  La
interconnexió de xarxes no és la solució. Són paraules del propi conseller Mascort. La solució a l'episodi de
sequera  que  viu  Catalunya  passa  per  estalviar  al  màxim  l'aigua  que  es  puga  i  per  reutilitzar.  La
interconnexió és una mesura simplista. A les terres de l'Ebre també necessitem aigua. Els pagesos ja han
patit limitacions d'aigua que han provocat la disminució de la producció i cal preservar el cabal ambiental,
especialment al tram final de l'Ebre.

Cal garantir un cabal ecològic amb aigua i sediments per garantir la preservació del nostre delta. Esquerra
Republicana, som el partit que sempre hem lluitat contra les amenaces de transvasament de l'Ebre. Total
rebuig a la interconnexió de xarxes per allargar el transvasament de l’aigua de Tarragona cap a Barcelona,
perquè afecta el nostre riu, és insostenible i perpetua un model territorial de desequilibri. Els candidats
d'Esquerra Republicana a les alcaldies de les Terres de l'Ebre van fer públic, abans de les municipals del
23, un manifest on es comprometien a defensar el riu i el delta, i deixava clar que treballaríem per evitar la
interconnexió de xarxes. I aquest és el nostre compromís.

Esquerra,  defensem la nova cultura de l'aigua,  una política de la  gestió  de l'aigua,  caracteritzada per
l'eficiència i la sostenibilitat, que garanteixi un subministrament estable gràcies a la recuperació, depuració
i reutilització. S'ha actuat des del govern perquè l'àrea metropolitana pugui ser autosuficient hídrica-ment,
mitjançant  dessalinitzadores i  potabilitzadores,  entre altres accions,  i  així  ho serà en dos o tres anys.
Defensem que la demanda s'ajusti a l'oferta d'aigua existent a cada conca i fer que cada conca pugui
autoabastir-se. El posicionament d'Esquerra és molt clar i  així ho ha estat sempre. El mateix president
Aragonès, el conseller Mascort, el delegat del Govern a les Terres de l'Ebre, entre altres, s'han pronunciat
alt i clar. Total rebuig a la interconnexió de xarxes. Just el passat, 21 de desembre, el Ple del Parlament
votava una moció del Grup dels Comuns que demanava refermar el compromís contra el transvasament. El

-  Pàg. 6 / 50 -           MGE/erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

Ple del Parlament va aprovar la moció amb els vots a favor d'Esquerra Republicana, PSC, CUP i Comuns,
amb l'abstenció de Junts. Convergència i Unió, avui dia Junts, en el seu moment, no només va defensar el
transvasament de l'Ebre d'Aznar, sinó que en molts pobles també es va afrontar des de les institucions a la
Plataforma. Celebrem que avui en aquest Ple, manifesten un canvi de posició. Ara bé, davant la sequera,
que és un tema de país, una emergència de país, cal una gestió responsable de l'aigua, consensos de país
i zero partidisme. Ens cal un nou model de país, una nova cultura de l'aigua on no hi ha espai per un nou
transvasament de l'Ebre. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Lleixà. Tot seguit té la paraula el senyor Víctor Grau, en representació del Grup Municipal
de Movem Tortosa - Partit Socialista de Catalunya.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcalde. També, regidors,  regidores i com no també a tots els membres de la Plataforma en
Defensa  de  l'Ebre,  aquí  presents.  El  Grup  Municipal  de  Movem  Tortosa  -  Partit  dels  Socialistes  de
Catalunya, volem expressar avui la nostra satisfacció pel suport rebut de la totalitat dels grups municipals
d'aquest consistori  que permeten avui aquesta declaració institucional a proposta de la Plataforma en
Defensa de l'Ebre. La ciència ja fa anys que ens alerta que les sequeres seran cada vegada més intenses i
més recurrents pels efectes del canvi climàtic. El dèficit de precipitacions dels últims anys no és l'única
causa de l'actual escassetat d'aigua, sinó que s'entrecreua també amb la mala gestió i planificació hídrica.
La crisi hídrica és un dels principals reptes que tenim actualment a Catalunya. Tant de bo tinguem pluja en
els pròxims mesos, però encara que plogui, el problema és de fons i ens interpel·la a tots: el conjunt de la
societat,  el  govern de la  Generalitat  i  el  conjunt  de  forces polítiques  que integren  el  Parlament  i  els
ajuntaments  del  territori.  La  sequera,  malauradament,  s'ha  convertit  en  un problema estructural  i  cal
plantejar solucions de calat.

Una vegada més, s'ha reobert la possibilitat de portar l'aigua de l'Ebre a la zona metropolitana. Entenem
que aquesta no és la solució. S'han d'emprendre altres alternatives amb urgència, donada la fragilitat de
tota la plana deltaica, que també sofreix els efectes de la sequera de manera molt considerable pel canvi
climàtic. Cal reconèixer que els qui han governat la Generalitat en la darrera dècada ni han fet els deures ni
tampoc han estat a l'altura en matèria d'inversions hidràuliques. Les limitacions al consum, que si bé són
necessàries, ja s'ha demostrat que no resolen la problemàtica. I les que integrem aquest grup municipal ho
tenim clar i així mateix ho hem defensat el Parlament a través de les diverses formacions durant aquest
temps amb diverses iniciatives. Som conscients que cal apostar per la modernització dels regadius, per tal
que l'aigua estalviada retorni al riu. Cal també transformar el model agrícola, ramader-industrial, adaptant-
lo a les necessitats reals, tant de la població com del territori. Cal també millorar el rendiment de les xarxes
per evitar l'elevat volum de fruites, i, no menys important, cal també planificar i  augmentar les minses
aportacions i usos d'aigües regenerades. Com s'observa, cal cooperació, treball conjunt de la societat i dels
poders polítics, des del compromís, el diàleg i la responsabilitat. Desitgem que aquesta majoria que avui
s'observa  en aquest  plenari  es  comprometi  i  esdevingui  sòlida.  No volem que existeixin  dubtes en la
defensa del territori de l'Ebre, ni avui ni en un futur no molt llunyà. Amb tot, existeixen evidències que ens
han de fer estar en alerta. Com comentava la regidora Lleixà, el passat 21 de desembre, en el ple del
Parlament, amb motiu de la presentació d'una moció per part dels Comuns, ja va quedar el posicionament
clar dels que aquí també s'hi representen. El Partit dels Socialistes, Esquerra Republicana, Comuns i la
CUP,  van  refermar  el  seu  compromís  amb  la  nova  cultura  de  l'aigua,  basada  també  en  la  gestió
autosuficient de les conques refutant qualsevol proposta de transvasament. En canvi, Junts per Catalunya,
hereus de l'espai convergent, vells coneguts de la lluita antitransvasista, s’hi van abstenir. En aquest sentit,
volem aprofitar avui també per instar el  Grup Municipal de Junts per  Tortosa,  associat amb Junts per
Catalunya al municipi, en les passades eleccions municipals, que exerceixin la pressió necessària en la
defensa del territori. Ara és l'hora de la política de veritat, de dir ben fort i on toca ‘No al transvasament’.
Calen compromisos clars. No volem que ens venguin el territori com ja van intentar-ho el 2000, amb el Pla
Hidrològic, el Partit Popular i la Convergència i Unió, que ja tots coneixem. La història ens ha demostrat que
no sempre la totalitat de les formacions estan a l'altura dels fets. Però el futur en matèria hídrica és clar i
cal que tots ens hi conjurem. Cal apostar per una nova cultura de l'aigua, des del compromís. Gràcies,
Plataforma en Defensa de l'Ebre per la vostra força i perseverança en la defensa del riu i del territori.
Queda  clar  que  ara,  més  que  mai,  cal  seguir  al  costat  del  nostre  riu,  la  nostra  gent  i  els  nostres
ecosistemes.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies,  senyor  Grau i  ara  té  la  paraula  en representació  del  grup de Junts  per  Tortosa,  la  senyora
Meritxell Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes  gràcies,  alcalde,  regidors,  regidores,  i  també  saludar  els  representants  de  la  Plataforma  en
Defensa de l'Ebre i desitjar-los a tots també un bon any. Com no pot ser d'una altra manera i com sempre
hem fet,  des de Junts per Tortosa, hem signat i  donem suport en està declaració institucional que la
Plataforma en Defensa de l'Ebre ha fet arribar als ajuntaments del territori, tal com ja vam acordar amb ell
a la reunió que vam celebrar el  passat mes de desembre. Com ja vam dir al darrer plenari,  calia que
l'Ajuntament de Tortosa es posicionés en contra de qualsevol proposta de nou transvasament cap a l'àrea
metropolitana de Barcelona. És un tema recurrent, ja va passar el 2008 amb un govern tripartit encapçalat
pel Partit Socialista, amb un transvasament ja iniciat,  amb les obres iniciades i que la pluja en aquell
moment  va  aturar,  per  sort.  Estem  satisfets  que  avui,  com  vam  demanar  al  plenari  de  primers  de
desembre, hi hagi este acord una vegada més, sempre per unanimitat, a l'Ajuntament de Tortosa. Sempre
hem votat això a l'Ajuntament de Tortosa i, per tant, ens tornem a posicionar tots plegats per unanimitat en
contra de qualsevol transvasament de l'Ebre.

La moció que avui aprovem en format de declaració institucional  rebutja  contundentment la  proposta
d'interconnexió  de  xarxes  que  des  de  col·legis  professionals  i  des  de  diferents  veus  venint  de  l'àrea
metropolitana s'estan plantejant novament com ja va passar el 2008. Cal que des del territori sumem
esforços, juntament amb la Plataforma en Defensa de l'Ebre, i evitem de totes totes que es faci aquesta
interconnexió, aquest enllaç de canonades, entre el Consorci d'Aigües de Tarragona i Aigües Ter-Llobregat,
que serà una mesura, a més a més, estructural, irreversible i que no ens permetrà garantir en cap cas el
cabal ecològic de l'Ebre ni la supervivència del delta. Des de Junts per Tortosa, sempre ens hem posicionat
en contra de qualsevol transvasament de l'Ebre, perquè creiem que no es pot mirar sempre cap al sud
quan es volen resoldre els problemes i les necessitats. I calia que el govern de la Generalitat fes els deures
i no els ha fet. Des del 2008, hi ha hagut temps per buscar solucions al programa d'escassedat d'aigua de
l'àmbit metropolità. Algunes obres projectades però no executades, i altres que ni s'han pensat. No s'han
fet els deures i ara anem a buscar la solució més fàcil. Així mateix, malgrat que la proposta de fer arribar
aigua en vaixells  a Barcelona des del port  de Tarragona en està moció només es qüestiona com una
mesura recurrent, dir que, des del nostre grup municipal, la rebutgem, instem el govern de la Generalitat
d'Esquerra Republicana a no fer-la ni de forma recurrent ni forma esporàdica. És una mesura que va més
enllà de l'elevat cost econòmic que pot arribar a tindre. Ja s'ha dit que un vaixell només suposarà portar
aigua per a 120.000 habitants quan estem parlant que l'àrea metropolitana té al voltant de 5 milions
d'habitants. Per tant, estem parlant d'una proposta que és ridícula, que té un alt cost i que no té cap sentit,
més enllà de voler generar un debat per tal de facilitar una interconnexió de xarxes davant el cost, que
suposarà, i també davant de la imatge que suposarà que Barcelona i l'àrea metropolitana se subministri
amb vaixells l'any 2024. I, per tant, creiem que el que s'ha de fer és, per part del govern de la Generalitat
d'Esquerra Republicana, treballar amb més celeritat per resoldre els problemes d'escassedat d'aigua i no
amb aquestes mesures plantejades, que com hem vist, estem en un període de sequera, períodes que no
només passaran ara sinó que seran cíclics i recurrents i es veuran molt afectats per aquest canvi climàtic
que estem patint. I en està lluita, com no pot ser d'una altra manera, i  com sempre ha estat per part
nostra, Junts per Tortosa estarem al costat de la Plataforma en Defensa de l'Ebre, al costat del territori de
tots els municipis de les Terres de l'Ebre per rebutjar qualsevol nova proposta de detracció d'aigua de
l'Ebre cap a l'àrea metropolitana, com sempre hem fet.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies.  Per  tant,  una vegada han participat tots els portaveus municipals,  que tal  com ja us
comentàvem,  s'ha  acabat  aprovant  per  unanimitat  aquest  acord.  Jo com a l'alcalde,  evidentment,  vull
celebrar que s'hagi tornat a portar a terme este consens entre tots els grups municipals, més enllà dels
matisos que evidentment hi ha entre cadascuna de les formacions polítiques. Penso que és molt important
que avui Tortosa lidere una vegada més este rebuig a la interconnexió de xarxes i que ho faça aprovant
estès quatre punts, com són el rebuig a qualsevol transvasament a l'àrea de Barcelona, un transvasament
que ja es va proposar amb el Pla Hidrològic Nacional l'any 2000, que després també es va intentar tornar a
tirar endavant l'any 2008 en una altra sequera com l'actual. Vull també celebrar que s'inste este canvi
d'ubicació de la dessaladora del Foix a la zona del Baix Llobregat, que és on realment hi ha els problemes
més  importants  d'escassedat  d'aigua  al  nostre  país.  També,  evidentment,  com  a  tercer  element,  el
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qüestionament del transport marítim d'aigua a Barcelona perquè no resol els problemes que tenen en
aquesta zona del país.  I  com a quart  element,  que hi  hagi un replantejament del model  territorial  de
Catalunya, sobretot tenint en compte el model de desenvolupament que tenim i també la importància del
canvi climàtic que cada vegada ens afecta a més.

També celebro que Tortosa sigui la primera ciutat o primer ajuntament del territori en què féssem este
pronunciament i esperem també que la resta de ciutats, pobles, consells comarcals de les Terres de l'Ebre
se sumen en està declaració institucional impulsada per la Plataforma en Defensa de l'Ebre, a la qual
també com a l'alcalde i  com a corporació,  una vegada més us ho agraeixo,  la  seva proposta,  el  seu
compromís en la defensa del riu i del nostre territori, i per tant esperem que no s'acabe portant a terme
mai aquesta interconnexió de xarxes i que el riu, com sempre diem, continuï essent vida. Moltes gràcies i
continuem amb l'ordre del dia.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

ACCIÓ CLIMÀTICA 

02  –  DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  DELS  ESTATUTS  DE  L’ASSOCIACIÓ  COMUNITAT
ENERGÈTICA LOCAL CAMBRA EBRE ENERGIA.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

“Vist que el Govern municipal té, entre els seus grans objectius, el compromís per la lluita contra el canvi
climàtic i cap a la transició energètica i la utilització d’energies netes i respectuoses amb el medi ambient.

Vist que de manera significativa en el mou cartipàs municipal s’ha creat l’Àrea d’Acció Climàtica i Transició
Energètica per tal de canalitzar aquest compromís pel canvi de model energètic.

Vist que l’energia solar fotovoltaica ha demostrat alts nivells de rendibilitat energètica i mediambiental.

Vist que l’Ajuntament de Tortosa disposa d’equipaments amb cobertes susceptibles d’albergar instal·laci-
ons de plaques fotovoltaiques per tal de generar energia elèctrica.

Vista l’Associació Comunitat Energètica Local Cambra Ebre Energia amb CIF G44581619 que té com a fina -
litat, entre altres, contribuir a la sostenibilitat energètica promovent la producció i consum d’energia reno-
vable al municipi.

Vist que el 6 de febrer de 2023 el Ple de l’Ajuntament de Tortosa va aprovar l’adhesió a l’Associació Comu-
nitat Energètica Local Cambra Ebre Energia, segons expedient 2023-PRO-H0199-000001.

Vist el Decret d’Alcaldia 3867/2023, de 7 de novembre, resolt donar per tancat l’expedient esmentat i tras-
lladar la seva documentació al Departament de Serveis perquè doni continuïtat a la tramitació d’aquest
projecte.

Vista l’informe proposta del cap del Servei de manteniment a la Via Pública, de 24 de novembre de 2023.

Vist l’informe jurídic del secretari de 13 de desembre de 2023.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa d’Acció Climàtica i Transició Energètica, reunida el 18
de desembre de 2023.

Es per això que proposo al Ple de l’Ajuntament de Tortosa l’adopció dels acords següents: 

ACORDS

Primer.- Ratificar l’adhesió realitzada pel Ple de l’Ajuntament de Tortosa el 6 de febrer de 2023, a l’Associa -
ció CEL Cambra Ebre Energia, amb CIF, G44581619, que es va constituir com una associació sense ànim
de lucre, acollint-se a la Llei Orgànica 1/2022, de 22 de març, reguladora del Dret d’Associació.
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Segon.- Designar com a representant de l’Ajuntament de Tortosa a “l’Associació CEL Cambra Ebre Energia”,
al regidor de Transició Energètica, Jaume Bel i Homedes.

Tercer.- Aprovar els Estatuts que han de regir l’Associació, règim intern i activitat, i que diuen textualment: 

ESTATUTOS DE LA ASOCIACIÓN

CAPÍTULO PRIMERO

DENOMINACIÓN Y RÉGIMEN LEGAL

Artículo 1.- Con el nombre de ASOCIACIÓN “COMUNITAT ENERGETICA LOCAL CAMBRA EBRE ENERGIA - CEL
CAMBRA EBRE ENERGIA” se constituye una Asociación sin ánimo de lucro, acogiéndose a lo dis-
puesto en la Ley Orgánica 1/2002, de 22 de marzo, reguladora del Derecho de Asociación. 

Dicha Asociación se regirá por los preceptos de la citada Ley, por los presentes Estatutos en cuanto no
estén en contradicción con ellas, por los acuerdos válidamente adoptados por sus órganos de gobier-
no que no sean contrarios a la Ley o a los Estatutos y por las disposi ciones reglamentarias que le
sean de aplicación.

FINES QUE SE PROPONE

Artículo 2.- Los FINES de esta Asociación son:

• Contribuir a la sostenibilidad energética promoviendo la producción y el consumo de energía reno-
vable por parte de los vecinos y comercios de los municipios que forman parte de la Asociación.

• Empoderar a los vecinos de estos municipios como usuarios y autoconsumidores de energía reno-
vable.

• Proporcionar beneficios medioambientales, económicos o sociales a sus miembros y al de los mu-
nicipios que participan en la misma, más que ganancias financieras.

• Promover la conciencia ciudadana en la cultura de la sostenibilidad energética y la implicación de
las administraciones públicas, en particular las de ámbito municipal, en el desarrollo de políticas
públicas precisas para su desarrollo.

• Promover la implantación de instalaciones fotovoltaicas que puedan ser explotadas en régimen
de autoconsumo compartido.

• Incorporar progresivamente iniciativas relacionadas con la generación de energía renovable por
medio de otras fuentes diferentes de la energía fotovoltaica, con la movilidad sostenible, con las
relacionadas con las energías renovables térmicas, con la eficiencia energética y con la gestión
de la demanda.

• Contribuir a evitar situaciones de vulnerabilidad energética.

• Ejecutar las actividades apropiadas con el objetivo de alcanzar el 100% de origen renovable en el
consumo de electricidad en las viviendas y locales de los miembros de la asociación.

• Contribuir al desarrollo de estas iniciativas en municipios de carácter rural o en riesgo de despo-
blación.

• Promover la participación ciudadana en una transición energética a escala local con el obje tivo de
alcanzar, conforme al Pacto Verde Europeo, la neutralidad climática en la Unión Eu ropeaen 2050.

• Concienciar y difundir entre la población los Objetivos de Desarrollo Sostenible (ODS) de la Agen-
da 2030, relacionados con el logro de ciudades y comunidades sostenibles.

Para la consecución de dichos fines se llevarán a cabo, previo el cumplimiento de los requisitos
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legales establecidos, las siguientes ACTIVIDADES: 

• Alcanzar acuerdos con terceros, públicos o privados, para poder ocupar suelo o superficies de los edifi-
cios públicos o privados con el objetivo de ejecutar en ellos instalaciones fotovoltaicas que generen y
suministren energía a las viviendas y locales de los asociados.

• Ejecutar instalaciones fotovoltaicas en aquellos edificios públicos o privados que más idóneos resulten
para la generación de energía verde y su aprovechamiento en régimen de autoconsumo compartido.

• Ejecutar proyectos generación de energía renovable por medio de otras fuentes diferentes de la ener-
gía fotovoltaica, con la movilidad sostenible, con las relacionadas con las energías renovables térmi-
cas, con la eficiencia energética y con la gestión de la demanda.

• Alcanzar acuerdos con empresas comercializadoras de energía en aras a determinar las condiciones
de suministro de energía 100% renovable a sus asociados para las necesidades de suministro no cubi-
ertas por la generación de la instalación/es fotovoltaica/s.

• Promover actividades de formación y empoderamiento de los vecinos en favor de un consumo de ener-
gía generada en un entorno de proximidad, local y sostenible.

• Promover iniciativas para hacer frente a situaciones de vulnerabilidad energética.

• Cooperar y colaborar con otras Comunidades Energéticas Locales que compartan los mismos fines
para promover la transición energética a escala local y ciudadana mediante iniciativas conjuntas e in-
tercambios de experiencias.

• Cooperar y colaborar con las instituciones privadas y públicas en el diseño, ejecución y evaluación de
políticas sectoriales y programas de actuación.

• Adquirir, poseer y disponer de bienes de todas clases y por cualquier título, así como celebrar actos,
contratos y negocios jurídicos de todo género para el cumplimiento de las finalidades asociativas. La
aceptación de herencias y legados se hará, en todo caso, a beneficio de inventario.

Sin perjuicio de las actividades descritas en el apartado anterior, la Asociación, para el cumplimiento
de sus fines podrá:

◦ Desarrollar actividades económicas encaminadas a la realización de sus fines o a allegar recur-
sos con ese objetivo con exclusión de aquellas que supongan una actividad comercial y, en par-
ticular, de aquellas que supongan la oferta de bienes y/o servicios en el mercado.

◦ Adquirir y poseer bienes de todas clases y por cualquier título, así como celebrar actos y contra -
tos de todo género.

◦ Ejercitar toda clase de acciones conforme a las Leyes o a sus Estatutos.

DOMICILIO SOCIAL

Artículo 3.- El domicilio principal de esta Asociación estará ubicado en C. CERVANTES, 7, 43500 Tortosa
(Tarragona).

La Asociación podrá disponer de otros locales en el ámbito de la Comunidad Autónoma, cuando lo
acuerde la Asamblea General.

ÁMBITO TERRITORIAL

Artículo 4.- El ámbito territorial en el que desarrollará principalmente sus funciones comprende la provincia
de Tarragona, sin perjuicio de que, en cumplimiento de sus fines y desarrollo de sus actividades, pueda
extenderlo y realizar actividades fuera de dicho ámbito territorial.

DURACIÓN Y CARÁCTER DEMOCRÁTICO
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Artículo 5.- La Asociación se constituye con carácter indefinido y sólo se disolverá por acuerdo de la Asam-
blea General Extraordinaria según lo dispuesto en el Capítulo VI o por cualquiera de las causas previs -
tas en las Leyes.

La organización interna y el funcionamiento de la Asociación deberán ser democráticos, con pleno res-
peto al pluralismo. Serán nulos de pleno derecho los pactos, disposiciones es tatutarias y acuerdos
que desconozcan cualquiera de los aspectos del derecho fundamental de asociación.

CAPÍTULO SEGUNDO

ÓRGANOS DE GOBIERNO Y ADMINISTRACIÓN

Artículo 6.- “El gobierno y administración de la Asociación estarán a cargo de la asamblea general de per-
sonas socias (la “Asamblea General”). Asimismo, la Asociación contará con los siguientes órganos:
Presidencia, Secretaría y Tesorería. La Asamblea, podrá decidir la constitución de una Junta Directiva
como órgano colegiado de gobierno y dirección permanente, que estará formada por un mínimo de
tres miembros (que coincidirán con las personas que ostenten los cargos de presidencia, secretaría y
tesorería) y un máximo de 8 miembros.”

LA ASAMBLEA GENERAL

Artículo 7.-  La Asamblea General, integrada por la totalidad de personas físicas o jurídicas socias, es  
el órgano de expresión de la voluntad de éstas. Son facultades de la Asamblea General:

a) Aprobar el plan general de actuación de la asociación.

b) El examen y la aprobación de las cuentas anuales y del presupuesto del ejercicio siguiente.

c) Aprobar la gestión de la Junta Directiva una vez sea constituida.

d) La modificación de estatutos.

e) La disolución de la asociación.

f) La elección y el cese de las personas que ocupen la presidencia secretaría y tesorería de la Asoci-
ación y, si lo hubiere, de las demás personas integrantes del órgano de gobierno colegiado, así como
su supervisión y control.

g) El establecimiento del número máximo de personas socias en razón de la capacidad de generaci-
ón de energía de la instalación fotovoltaica.

h) Los actos de federación y confederación con otras asociaciones, o el abandono de alguna de ellas.

i) La aprobación de la disposición o enajenación de bienes inmuebles.

j) El acuerdo de compensación de gastos a las personas integrantes de la Junta Directiva, en su
caso.

k) La fijación de las cuotas ordinarias o extraordinarias, si bien esta facultad podrá ser delegada  por
la Asamblea General al órgano de gobierno mediante acuerdo expreso.

l) La adopción del acuerdo de separación definitiva de las personas asociadas.

m) La selección anual del suministrador de energía para sus asociados que no cubra la producción
de la instalación fotovoltaica. Para la preparación de la propuesta comparativa de suministradores
podrá contratarse asesoramiento externo.

n) En el caso de que la regulación asociada al autoconsumo compartido evolucionase y se permita
establecer coeficientes de reparto horarios o dinámicos, la Asamblea General podrá decidir si la asoci-
ación se acoge a dicha posibilidad y las modificaciones operativas resultado de dicha decisión. 
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o)    Cualquier otra competencia no atribuida a otro órgano social.

Artículo 8.- La Asamblea General se reunirá en sesiones ordinarias y extraordinarias.

Artículo 9.- La Asamblea General deberá ser convocada en sesión ordinaria, al menos una vez al año, a fin
de adoptar los Acuerdos previstos en el artículo 7º-a), b) y c).

Artículo 10.- La Asamblea General se reunirá en sesión extraordinaria cuando así lo acuerde la Junta Di-
rectiva, bien por propia iniciativa, o porque lo solicite el 20 % de las personas asociadas, indicando los
motivos y fin de la reunión y, en todo caso, para conocer y decidir sobre las siguientes materias:

a) Modificaciones Estatutarias.

b) Disolución de la Asociación.

Artículo 11.- Las convocatorias de las Asambleas Generales se realizarán por escrito, incluyendo medios
telemáticos, expresando el lugar, día y hora de la reunión, así como el orden del día con expresión con-
creta de los asuntos a tratar. Entre la convocatoria y el día señalado para la celebración de la  Asam-
blea en primera convocatoria habrán de mediar al menos cinco días, pudiendo así mismo hacerse
constar si procediera, la fecha y hora en que se reunirá la Asamblea en segunda convocatoria, sin que
entre una y otra pueda mediar un plazo inferior a media hora.

Las Asambleas Generales, tanto ordinarias como extraordinarias, quedarán válidamente constituidas
en primera convocatoria, cuando concurran a ella un tercio de las personas socias con derecho a voto,
y en segunda convocatoria, cualquiera que sea el número de personas asociadas con derecho a voto.

Artículo 12.- Los acuerdos de la Asamblea General se adoptarán por mayoría simple de las personas pre-
sentes o representadas, cuando los votos afirmativos superen a los negativos. No obstante, requerirán
una mayoría absoluta (mitad + 1) de las personas presentes o representadas, los siguientes acuerdos:

a) La disolución de la asociación.

b) La modificación de estatutos.

c) La disposición o enajenación de bienes.

Artículo 13.- Las personas socias podrán delegar su representación, a los efectos de asistir a y en su caso
votar en las Asambleas Generales, en cualquier otro socio/a, delegación que podrá incluir indicación
del sentido del voto. Tal representación se otorgará por escrito, y deberá obrar en poder de la persona
secretaria de la Asamblea, antes de celebrarse la sesión. Las personas socias que residan en ciuda-
des distintas a aquélla en que tenga su domicilio social la Asociación, podrán remitir por correo, in-
cluyendo medios telemáticos, el documento que acredite la representación.

Cada persona asociada no podrá representar a más de cinco personas socias.

Artículo 14.-La Asamblea podrá constituirse, convocar, celebrar sus sesiones, adoptar acuerdos y re mitir
actas tanto de forma presencial como a distancia.

Cuando se celebren sesiones a distancia sus miembros podrán encontrarse en distintos lugares siem-
pre y cuando se asegure por medios electrónicos, considerándose tales los telefónicos y audiovisuales,
la identidad de los miembros, el contenido de sus manifestaciones, el momento en que estas se produ-
cen, así como la intercomunicación entre ellos en tiempo real y durante la sesión. La reunión se enten-
derá celebrada en el lugar donde se encuentre la mayoría de los miembros de la Asamblea General y,
a igualdad de número, en donde se encuentre el miembro de la Asamblea General que presida la sesi-
ón.

Será también válida la adopción de acuerdos por la Asamblea por escrito y sin sesión, conforme al  si-
guiente procedimiento: 

 Comunicación a todos los miembros por correo electrónico del asunto sometido a votación con
una antelación no inferior a los cinco días, acompañada de la información relevante sobre el  asunto
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sometido a votación e indicando la mayoría requerida para la adopción del acuerdo.

 Apertura de un plazo para la votación, no inferior a diez días en el que los asociados pueden emitir
su voto por correo electrónico.

 En el caso de voto por delegación deberá acompañarse por correo el documento que acredite la
representación.

 Comunicación por correo electrónico a los miembros de la asociación del resultado de la votación
y del contenido del acuerdo adoptado.

A los efectos de la adopción de acuerdos por escrito y sin sesión los asociados comunicarán a la
Secretaría la dirección de correo electrónico para recibir estas notificaciones y desde la que emitir
el voto.

La asociación podrá poner a disposición de los asociados una aplicación telemática para la adopci-
ón de estos acuerdos. Dicha aplicación requerirá la identificación de cada asociado mediante una
dirección de correo electrónico y una contraseña. El procedimiento para la adopción de acuerdos
para los asociados que utilicen la aplicación será el mismo descrito en el apartado anterior.

En los supuestos previstos en este apartado se considerará que los acuerdos han sido adoptados
en el lugar del domicilio social y en la fecha de recepción del último de los votos emitidos.

LA JUNTA DIRECTIVA

Artículo 15.- Una vez se constituya la Junta Directiva, de conformidad con lo establecido en el artículo 6,
esta será el órgano colegiado de dirección permanente de la Asociación, de acuerdo con las disposici -
ones y directivas de la Asamblea General. Sólo podrán formar parte del órgano de representación las
personas socias.

La Junta Directiva estará integrada por un mínimo de tres miembros (que coincidirán con quienes os-
tenten los cargos de la presidencia, secretaría y tesorería de la Asociación) y un máximo de 8 miem-
bros.

Artículo 16.- La falta de asistencia injustificada a las reuniones señaladas, de las personas integrantes de
la Junta Directiva, durante 2 veces consecutivas o 3 alternas sin causa justificada, dará lugar al cese
en el cargo respectivo.

En todo caso, los miembros de la Junta Directiva podrán delegar su representación en otro miembro
de la Junta, delegación que podrá incluir indicación del sentido del voto.

Artículo 17.- Los miembros de la Junta Directiva, con excepción de los previsto en los artículos 25 y 27, se
elegirán por sorteo entre los socios para un período de 1 año, salvo revocación expresa de la Asamblea
General y sin que, en el mandato siguiente de un año sea posible la reelección.

Las personas así designadas contarán con un plazo de diez días para proponer a la Junta Directiva su
sustitución por otra persona socia, siempre que acompañe el escrito de aceptación de ésta y que no
haya pertenecido a la Junta Directiva en su anterior mandato.

Artículo 18.- Para pertenecer a la Junta Directiva serán requisitos indispensables para las personas físicas
y para quienes representen a las personas jurídicas:

a) Ser persona mayor de edad, estar en pleno uso de los derechos civiles y no estar incursa en los
motivos de incompatibilidad establecidos en la legislación vigente.

b) Ser designada en la forma prevista en los Estatutos.

c) Ser persona socia de la Asociación.

Artículo 19.- El cargo de la Junta Directiva se asumirá cuando, una vez designada por la Asamblea General,
se proceda a su aceptación.
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La Asamblea General podrá establecer, en su caso, el abono de dietas y gastos de las personas inte-
grantes de la Junta Directiva.

La Asociación contratará un seguro de responsabilidad civil que cubra la actividad de los miembros de
la Junta Directiva en el ejercicio de las labores propias de la Junta.

Artículo 20.- Las personas de la Junta Directiva cesarán en los siguientes casos:

a) Expiración del plazo de mandato.

b) Dimisión.

c) Cese en la condición de persona socia, o incursión en causa de incapacidad.

d) Revocación acordada por la Asamblea General en aplicación de lo previsto en el artículo 16 de  los
presentes Estatutos.

e) Fallecimiento.

Cuando se produzca el cese por la causa prevista en el apartado a), las personas de la Junta Directiva
continuarán en funciones hasta la celebración de la primera Asamblea General, que procederá la
elección de cada cargo.

En los supuestos b), c), d) y e), la propia Junta Directiva proveerá la vacante mediante nombramiento
provisional, que será sometido a la Asamblea General para su ratificación o revocación, procediéndo-
se, en este último caso, a la designación correspondiente.

Todas las modificaciones en la composición de este órgano serán comunicadas al Registro General de
Asociaciones.

Artículo 21.- Una vez constituida la Junta Directiva, de conformidad con lo establecido en el artículo 6,  sus
funciones serán:

a) Dirigir la gestión ordinaria de la Asociación, de acuerdo con las directrices de la Asamblea General
y bajo su control.

b) Realizar la contratación de la promoción, ejecución, mantenimiento y financiación de la instalación
fotovoltaica, Se excluye de esta función la contratación anual del suministrador de energía para los
asociados por el porcentaje de energía que en su caso no cubriera la producción de la instalación foto-
voltaica atribuida a la Asamblea General en el artículo 7 m).

c) Realizar la gestión ordinaria y la contratación que derive de la misma, así como el cumplimi ento-
de los requisitos que se deriven de la cesión de espacios de titularidad pública o privada para la insta-
lación fotovoltaica.

d) Acordar la creación de Juntas Delegadas Locales, de conformidad con el art 28 de estos es tatu-
tos.

e) Programar las actividades a desarrollar por la Asociación.

f) Someter a la aprobación de la Asamblea General el presupuesto anual de gastos e ingresos, así
como el estado de cuentas del año anterior.

g) Confeccionar el Orden del Día de las reuniones de la Asamblea General, así como acordar la con-
vocatoria de las Asambleas Generales ordinarias y extraordinarias. 

h) Atender las propuestas o sugerencias que formulen las personas socias, adoptando al respecto,
las medidas necesarias.

i) Interpretar los preceptos contenidos en estos Estatutos y cubrir sus lagunas, sometiéndose siem-
pre a la normativa legal vigente en materia de asociaciones.
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j) Ejercitar aquellas competencias que le otorgue la Asamblea General mediante Acuerdo expreso,
siempre que no sean de su exclusiva competencia.

k) Crear comisiones, temporales o permanentes, y decidir su composición, competencias y funciona-
miento, sin menoscabo en ningún caso de las funciones que competen a la Asamblea  General. Con
carácter general, tendrán carácter propositivo, pudiendo excepcionalmente decidir que sus acuerdos
serán vinculantes cuando las circunstancias particulares así lo justifiquen.

Artículo 22.- La Junta Directiva celebrará sus sesiones cuantas veces lo determine la Presidencia, bien a
iniciativa propia, o a petición de, al menos, dos de sus componentes. Será presidida por quien ocupe
la presidencia de la Asociación, y en su ausencia, por quien ocupe la vicepresidencia, si la hubiera, y
en ausencia de ambos, por la persona de la Junta que tenga más edad.

Para que los acuerdos de la Junta sean válidos, deberán ser adoptados por mayoría de votos de las
personas asistentes, requiriéndose la presencia de la mitad de las personas integrantes de la Junta.
En caso de empate, el voto de la persona que presida la sesión será de calidad.

De las sesiones, la persona secretaria levantará acta que se transcribirá al Libro correspondiente.

La Junta Directiva podrá constituirse, convocar, celebrar sus sesiones, adoptar acuerdos y remitir  ac-
tas tanto de forma presencial como a distancia, siguiendo el mismo procedimiento establecido para la
Asamblea General en el artículo 14.

OTROS ÓRGANOS DE LA ASOCIACIÓN

PRESIDENCIA

Artículo 23.- Asume la representación legal de la Asociación, y ejecuta los acuerdos adoptados por la Jun-
ta Directiva y la Asamblea General, cuya presidencia ostentará respectivamente.

Artículo 24.- Le corresponden las siguientes facultades:

a) Convocar, presidir y levantar las sesiones que celebre la Junta Directiva y la Asamblea General, di-
rigir las deliberaciones de una y otra, y decidir un voto de calidad en caso de empate de votaciones.

b) Proponer el plan de actividades de la Asociación a la Asamblea General y, cuando esté constitui-
da, a la Junta Directiva, impulsando y dirigiendo sus tareas.

c) Ordenar los pagos acordados válidamente.

d) Resolver las cuestiones que puedan surgir con carácter urgente, dando conocimiento de ello a la
Junta Directiva en la primera sesión que celebre.

e) Ejercitar  aquellas  funciones que le  otorgue la  Asamblea  General  mediante  acuerdo expreso,  
salvo que sean de competencia exclusiva de la misma.

SECRETARÍA

Artículo 25.- Le corresponde recibir y tramitar las solicitudes de ingreso, llevar el fichero y el Libro de per -
sonas socias, atender a la custodia y redacción del Libro de Actas en formato electróni co.  En  el  acta
se reflejarán los asistentes, las representaciones que hayan sido otorgadas, el lugar, fecha y hora de
las sesiones, el orden del día, los acuerdos adoptados con el resultado de las votaciones que hubieren
tenido lugar y una breve referencia a los debates que se hubieren suscitado. Emitirá las certificacio-
nes que sean precisas.

Igualmente, velará por el cumplimiento de las disposiciones legales vigentes en materia de Asociacio-
nes, custodiando la documentación oficial de la Entidad, certificando el contenido de los Libros y archi-
vos sociales, y haciendo que se cursen a la autoridad competente las comunicaciones preceptivas so-
bre designación de Juntas Directivas y cambios de domicilio social.
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En el caso de que una de las Entidades fundadoras o promotoras que haya cedido cubierta o superfici-
es de su titularidad decida continuar como miembro de la Asociación una vez concluido el período pre-
visto en la Disposición Transitoria, ésta podrá optar por desempeñar las funciones de secretaría, mien-
tras continúe como miembro de la Asociación y mientras esté en vigor el Acuerdo de Cesión de las cu-
biertas y/o superficies municipales en favor de la Asociación. Si este interés fuera compartido por vari-
as de las Entidades fundadoras o promotoras que cumplan la condición de la  cesión, la determinación
de quién desempeñará estas funciones se producirá mediante acuerdo entre ellas.

TESORERÍA

Artículo 26.- Dará a conocer los ingresos y pagos efectuados, formalizará el presupuesto anual de ingresos
y gastos, así como el estado de cuentas del año anterior, que deben ser presentados a la Junta Directi-
va para que ésta, a su vez, los someta a la aprobación de la Asamblea General.

VOCALÍAS DE LA JUNTA DIRECTIVA

Artículo 27.- Tendrán las obligaciones propias de su cargo como personas integrantes de la Junta Directiva
(dirección y gestión ordinaria de la asociación), así como las que la propia Junta las encomiende.

En el caso de que una de las Entidades fundadoras o promotoras que haya cedido cubierta o superfici-
es de su titularidad decida continuar como miembro de la Asociación una vez concluido  el período
previsto en la Disposición Transitoria, ésta podrá optar por desempeñar un puesto de vocalía en la Jun-
ta, mientras continúe como miembro de la Asociación y mien tras esté en vigor el Acuerdo de Cesión
de las cubiertas y/o superficies municipales en favor de la Asociación. Si este interés fuera compartido
por varias de las Entidades fundadoras o promotoras que cumplan la condición de la  cesión, la deter-
minación de quién desempeñará estas funciones se producirá mediante acuerdo entre ellas.

UNIDADES MUNICIPALES

Artículo 28.- 1. Sin perjuicio de lo previsto en los artículos anteriores y para el más correcto desarrollo de
sus actividades, la Asociación se organizará en Unidades Municipales que estarán integradas por el
Ayuntamiento del municipio, en el caso de que este forme parte de la Asociación, y por los miembros
de la asociación que residan en el mismo.

La finalidad de estas unidades es promover los fines de la asociación y la realización de sus activida-
des en su ámbito municipal. De esta manera el conjunto de la actividad de la CEL CAMBRA EBRE
ENERGIA estará integrado por las actividades que la Asociación decida abordar conjuntamente y en
la que participen todos sus socios, junto con aquellas que puedan desplegarse a nivel municipal y en
las que participen los socios residentes en el mismo.

2. Con el fin de dotar al conjunto de la actividad de la asociación de una identificación compartida,
estas Unidades Territoriales podrán adoptar la denominación CEL CAMBRA EBRE ENERGIA añadiendo
la declinación que se corresponda con el ámbito municipal dónde desarrolla su actividad.

3. Por acuerdo de la Junta Directiva podrán crearse, como órganos de la Asociación, Juntas Delega-
das Municipales encargadas de la gestión ordinaria de una Unidad Municipal.

4. La Junta Delegada Municipal estará formada por un miembro de la Junta Directiva y el represen-
tante en la Asociación del Ayuntamiento correspondiente a esa Unidad Municipal, caso de que esté
asociado.

En el caso de que el Ayuntamiento correspondiente a esa Unidad Municipal no esté asociado, podrá a
entrar a formar parte de la Junta Delegada un socio de la CEL perteneciente a la Unidad Municipal re-
sultando de aplicación lo previsto en los artículos 17 a 20 en lo relativo a su elección y permanencia
en el cargo.

5. Las Juntas Delegadas Municipales se constituirán con el fin de:

a) Promover, en su ámbito municipal, acuerdos con terceros, públicos o privados, para poder ocupar
suelo o superficies de los edificios públicos o privados con el objetivo de ejecutar en ellos  instalacio-
nes fotovoltaicas que generen y suministren energía a las viviendas y locales de los asociados.
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b) Promover, en su ámbito municipal, proyectos de generación de energía renovable por medio de
otras fuentes diferentes de la energía fotovoltaica, con la movilidad sostenible, con las relacionadas
con las energías renovables térmicas, con la eficiencia energética y con la gestión de la demanda.

c) Promover actividades de formación y empoderamiento de los vecinos en favor de un consumo de
energía generada en un entorno de proximidad, local y sostenible.

d) Promover iniciativas para hacer frente a situaciones de vulnerabilidad energética en su municipio.

e) Cooperar y colaborar con las instituciones privadas y públicas de su municipio en el diseño, ejecu-
ción y evaluación de políticas sectoriales y programas de actuación.

6. Las Juntas Delegadas Locales no podrán desempeñar funciones que la normativa reguladora de
las asociaciones aplicable reserve a la Asamblea General ni aquellas otras que estos Estatutos hayan
atribuido a dicho órgano.

7. Las Juntas Delegadas Locales tendrán como función principal la gestión ordinaria de la asociación
en el municipio correspondiente, ejecutando y procurando el mejor desarrollo de los acuerdos adopta-
dos por la Asamblea General y por la Junta Directiva. En este ámbito de la gestión ordinaria, les corres-
ponderá:

a. Supervisar la ejecución de los proyectos y actividades de la CEL que se desarrollen en su ámbito
municipal.

b. Llevar a cabo el seguimiento y facilitar la promoción, ejecución y mantenimiento de la o las instala-
ciones titularidad de la Asociación en su ámbito territorial que hubieren sido contratadas por la Junta
Directiva.

c. Realizar adaptaciones o modificaciones poco relevantes en las instalaciones o demás equipami-
ento de la Asociación en la Unidad Municipal en mejora de los servicios a obtener, cuyo coste sea
asumido entre los asociados de la Unidad Municipal. Si la adaptación o modificación supone alteraci-
ón de un acuerdo, contrato u obligación adoptado o asumida por la Asamblea General o la Junta Di -
rectiva, requerirá su previa conformidad.

d. Servir de canal de relación fluido y permanente entre la Asamblea General y la Junta Directiva y
los asociados de la Unidad Municipal, sin perjuicio de los derechos inmanentes a estos en su calidad
de asociados.

e. Velar por el  cumplimiento de los requisitos derivados de la cesión de espacios de titularidad  
pública o privada para las instalaciones titularidad de la Asociación en su ámbito municipal.

f. Programar y ejecutar las actividades de la Unidad Municipal y proponer a la Junta Directiva aque-
llas actuaciones de su competencia a desarrollar en su ámbito municipal.

g. Atender y canalizar a los órganos competentes las sugerencias y propuestas de los asociados de
su ámbito municipal.

8. La Junta Delegada Municipal no podrá en ningún caso modificar los tipos de cuotas establecidos
en el artículo 41 ni cualquier otra cuota o aportación económica creada y establecida para los asocia -
dos por el órgano competente.

La Junta Delegada Municipal podrá proponer a la Junta Directiva la reducción de la cuota mensual en
concepto de subvenciones recibidas o amortización del crédito correspondiente a la instalación de su
ámbito municipal, o su actualización al alza, siempre de conformidad con lo dispuesto en el artículo 41

9. Las Juntas Delegadas municipales serán consultadas, previamente a su sometimiento a la Asam-
blea General, en el proceso de elaboración de:

a) El plan general de actuación de la asociación.

b) El informe de gestión anual de la Junta Directiva.
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c) Las cuentas anuales y el proyecto de presupuestos del ejercicio.

d) Las modificaciones de los Estatutos.

CAPÍTULO TERCERO

DE LAS PERSONAS SOCIAS: REQUISITOS Y PROCEDIMIENTO DE ADMISIÓN Y CLASES

Artículo 29.- Pueden pertenecer a la Asociación aquellas personas que así lo deseen y reúnan las condicio-
nes siguientes:

 Personas físicas: ser persona mayor de edad o menor emancipada, y no estar sujetas a ninguna
condición legal para el ejercicio de su derecho, ni tener limitada su capacidad en virtud de resolución
judicial firme.

 Personas jurídicas públicas o privadas: deberán aportar copia del acuerdo válidamente adoptado
en su seno por el órgano competente para ello y manifestar en él su voluntad asociativa, así como la
designación de quien por ellas actúe.

 Administraciones:  deberán aportar  copia  del  acuerdo  válidamente  adoptado en  su  seno por  
el órgano competente para ello y manifestar en él su voluntad asociativa, así como la designación de
quien por ellas actúe.

Artículo 30.- Tendrán la consideración de socios fundadores las personas físicas o jurídicas firmantes del
acta constitutiva.

Tendrán la consideración de socios promotores las personas físicas o jurídicas que cedan superficies
de terreno o cubiertas de edificios para la ejecución de las instalaciones de energía renovable por  par-
te de la Asociación.

Tendrán la consideración de socios impulsores las personas físicas o jurídicas que se incorporen a la
Asociación durante el periodo transitorio al que hace referencia la disposición transitoria.

Tendrán la consideración de socios de número las demás personas asociadas que hayan sido válida-
mente admitidas como asociados.

Artículo 31.- Quienes deseen pertenecer a la Asociación como socio de número, lo solicitarán por escrito o
por vía telemática habilitada al efecto, a la secretaría de la Asociación quién lo trasladará  a  la  Junta
Directiva que resolverá sobre la admisión o inadmisión pudiéndose recurrir en alzada ante la Asam-
blea General.

La condición de socio de número se materializará una vez realizado el abono de la cuota de admisión,
en caso de que la Asamblea así lo haya dispuesto y resuelta la admisión. El número de personas asoci-
adas estará limitado al de aquellas que puedan recibir suministro de energía en razón de la  capacidad
de generación de las instalaciones de las que la Asoci ación sea titular. Cubierto ese número se creará
una lista de aspirantes ordenada en función de los criterios descritos en el párrafo siguiente.

Para la incorporación a la asociación se abrirá públicamente un plazo de solicitud para aquellos veci-
nos y, en su caso, comercios del municipio que puedan acogerse conforme a la legislación en vigor al
régimen de autoconsumo compartido. Se estará a lo que en cada momento disponga esta regulación.

Dada su vocación abierta, la CEL buscará de manera constante la participación de mayor número de
vecinos y pequeños comercios posible del territorio. Con este fin, a medida que la CEL sea titular y ges-
tione nuevas instalaciones de autoconsumo (solar, eólica, hidráulica, etc.) se dará entrada a nuevos
socios.

En el caso de que el número de solicitudes exceda las que pueden recibir el suministro adecuado en
función de la potencia instalación, el órgano competente para la admisión aplicará criterios de prefe-
rencia, de carácter objetivo o de carácter social con el objetivo de atender situaciones de vulnerabili-
dad energética. A falta de la determinación de otro criterio se aplicará el de orden de presentación de
las solicitudes de alta debidamente formalizada.
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Se admitirá una persona socia por cada vivienda y/o local que acceda al suministro generado por la
instalación fotovoltaica de titularidad de la Asociación. A tal efecto se entenderá suficiente para la ad-
misión cualquier título que otorgue derecho a la utilización de la vivien da y/o local, que deberá ser
acreditado documentalmente con la solicitud de admisión. La admisión en la Asociación no supondrá
expresión alguna sobre la validez o suficiencia del título para la utilización de la vivienda y/o local.   

La persona de la vivienda que acceda a la condición de socia coincidirá con la titular del contrato de
electricidad de la vivienda o del local.

DERECHOS Y DEBERES DE LAS PERSONAS SOCIAS

Artículo 32.- Toda persona asociada tiene derecho a:

1. Participar activamente en la vida de la Asociación proponiendo iniciativas de conformidad con los
presentes Estatutos.

2. Recibir el suministro energético en las condiciones acordadas por la Asociación en función de lo
dispuesto en estos Estatutos.

3. Impugnar los acuerdos y actuaciones contrarios a la Ley de Asociaciones o a los Estatutos, dentro
del plazo de cuarenta días naturales, contados a partir de aquél en que la persona demandante hubie-
ra conocido, o tenida oportunidad de conocer, el contenido del acuerdo impugnado.

4. A ser informada acerca de la composición de los órganos de gobierno y representación de la  aso-
ciación, de su estado de cuentas y del desarrollo de su actividad.

5. Conocer, en cualquier momento, la identidad de las demás personas socias de la Asociación, el
estado de cuentas de ingresos y gastos, y el desarrollo de la actividad de ésta, en los términos previs-
tos en la normativa de protección de datos de carácter personal.

6. Ser convocada a las asambleas generales, asistir a ellas y ejercitar el derecho de voz y voto en  las
mismas, pudiendo conferir, a tal efecto, su representación a otras personas socias.

7. Participar, de acuerdo con los presentes Estatutos, en los órganos de la Asociación, siendo electo-
ra y elegible para los mismos.

8. Figurar en el fichero de personas socias previsto en la legislación vigente, y hacer uso del emble-
ma de la Asociación, si lo hubiere.

9. Poseer un ejemplar de los Estatutos y del Reglamento de Régimen Interior si lo hubiere, y presen-
tar solicitudes y quejas ante los órganos directivos.

10. Participar en los actos sociales colectivos, y disfrutar de los elementos destinados a uso común de
las personas socias (local social, bibliotecas, etc.).

11. Ser oída, con carácter previo a la adopción de medidas disciplinarias, e informada de las causas
que motiven aquéllas que sólo podrán fundarse en el incumplimiento de sus deberes como personas
socias.

Artículo 33.- Son deberes de las personas socias:

a. Compartir las finalidades de la asociación y colaborar en su consecución.

b. Realizar los actos materiales, jurídicos y económicos precisos para que su vivienda/s o local/es
reciban el suministro de energía de la instalación fotovoltaica en los términos establecidos por los ór-
ganos de la Asociación.

c. Contratar anualmente, para las necesidades de suministro no cubiertas por la producción de la
instalación/es fotovoltaica/s al comercializador seleccionado por la Asamblea general en  base  a  un
análisis de las ofertas más competitivas del mercado según lo dispuesto en los presentes Estatutos.
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Esta obligación no es aplicable a la Entidad que, siendo socia de la CEL, haya cedido las superficies
para la ejecución por ésta de la instalación generadora de energía renovable. Esta obligación tampoco
es aplicable a aquellos socios que decidan continuar con la comercializadora que tuvieran contratada
antes de su ingreso en la CEL.

d. Pagar las cuotas, derramas y otras aportaciones que, con arreglo a los Estatutos, puedan corres-
ponder a cada persona socia.

e. Cumplir el resto de las obligaciones que resulten de los Estatutos.

f. Aceptar el nombramiento como miembro de la Junta Directiva salvo propuesta de otra persona
que le sustituya conforme a lo establecido en el artículo 17.

g. Acatar y cumplir los acuerdos válidamente adoptados por los órganos de gobierno de la Asociación

h. La pertenencia a la Asociación no supone obligación de permanencia en la misma. Ahora bien, la
legislación en vigor establece un plazo mínimo de 4 meses de mantenimiento de los coeficientes  asig-
nados al consumo de una instalación fotovoltaica.

i. Ello supone que, mientras esta regulación siga en vigor, una vez cursada la petición de baja en  la
asociación, esta se materializará en el momento en el que haya transcurridos 4 meses desde  la últi-
ma asignación de coeficientes. En consecuencia, el plazo máximo de materiali zación  será  de  4 me-
ses, que se reducirá en función del tiempo transcurrido desde la última asignación de coeficientes. A
medida que la legislación reduzca estos plazos, la solicitud de baja podrá materializarse en unos pla-
zos más cortos.

De conformidad con lo establecido en el artículo 15 de la Ley Orgánica 1/2002, de 22 de Marzo, una
vez inscrita, la asociación responderá directamente por sus obligaciones, con todos sus bienes presen-
tes y futuros, y las personas asociadas no responderán personalmente por las obligaciones de la asoci-
ación inscrita, sin perjuicio de lo establecido en el mismo artículo sobre la responsabilidad de los órga-
nos de representación y gobierno.

PÉRDIDA DE LA CONDICIÓN DE PERSONA SOCIA

Artículo 34.- La condición de persona socia se perderá en los casos siguientes:

1. Por fallecimiento, o, disolución de las personas jurídicas.

2. Por separación voluntaria.

3. Por separación por sanción, cuando se den algunas de las siguientes circunstancias:  incumplimi-
ento grave, reiterado y deliberado, de los deberes emanados de los presentes Estatutos, o, de los acuer-
dos válidamente adoptados por la Asamblea General o Junta Directiva.

RÉGIMEN SANCIONADOR

Artículo 35.- Las personas asociadas podrán ser sancionadas por la Junta Directiva por infringir reiterada-
mente los Estatutos, los acuerdos de la Asamblea General o de la Junta Directiva. Serán infracciones
sancionadas con la separación definitiva, acordada por la Junta Directi va, sin necesidad de reiteraci-
ón las siguientes:

1ª El incumplimiento del deber de contratación anual establecido en el artículo 33, c)
 

2ª El no abono consecutivo de dos cuotas periódicas.

3ª El no abono de las derramas acordadas por la Asamblea General.

Las sanciones pueden comprender desde la suspensión de los derechos, de 15 días a un mes, hasta
la separación definitiva, en los términos previstos en los presentes Estatutos.

A tales efectos, la Presidencia podrá acordar la apertura de una investigación para que se aclaren
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aquellas conductas que puedan ser sancionables. Las actuaciones se llevarán a cabo por la Secreta-
ría, como órgano instructor, que propondrá a la Junta Directiva la adop ción de las medidas oportunas.

La imposición de sanciones será facultad de la Junta Directiva, sin la participación de la persona se-
cretaria (por ser órgano instructor), y deberá ir precedida de audiencia a la per sona  interesada. Con-
tra dicho acuerdo, que será siempre motivado, podrá recurrirse ante la Asamblea General. Si la imposi-
ción de la sanción hubiere correspondido a la Asamblea General por no existir Junta Directiva el acuer-
do de aquella terminará el procedimiento.

Artículo 36.- En caso de incurrir una persona socia en una presunta causa de separación de la asociación,
por un incumplimiento grave, reiterado y deliberado de los deberes emanados de los presentes Estatu-
tos, o, de los acuerdos válidamente adoptados por la Asamblea General o Junta Directiva, la Presiden-
cia podrá ordenar a la Secretaría la práctica de determinadas diligencias previas, al objeto de obtener
la oportuna información, a la vista de la cual, la Presidencia podrá ordenar el archivo de las actuacio-
nes o la incoación de expediente sancionador de separación.

Artículo 37.- Si se incoara expediente sancionador de separación, la secretaría de la Asociación, previa
comprobación de los hechos, remitirá a la persona interesada un escrito en el que se pondrán de ma-
nifiesto los cargos que se le imputan, a los que podrá contestar alegando en su defensa lo que estime
oportuno en el plazo de quince días, transcurridos los cuales, en todo caso, se incluirá este asunto en
el Orden del día de la primera sesión de la Junta Directiva, la cual acordará lo que proceda, sin el voto
de la persona secretaria, que ha actuado como instructora del expediente.

El acuerdo de separación provisional será notificado a la persona interesada, comunicándole que el
expediente de separación será elevado a la Asamblea General, que adoptará, si procede, el acuerdo
de separación definitiva. Mientras tanto, la Junta Directiva podrá acor dar  que  la  persona  inculpada
sea suspendida en sus derechos como socia y, si formara par te de la Junta Directiva, deberá decretar
la suspensión en el ejercicio del cargo.

El expediente de separación se elevará a la primera Asamblea General que se celebre, que, de no con-
vocarse en tres meses, deberá serlo a tales efectos exclusivamente, a fin de que ratifique o revoque la
decisión de la Junta.

La secretaría de la Asociación redactará un resumen del expediente, a fin de que la Junta Directiva
pueda dar cuenta a la Asamblea General del escrito presentado por la persona inculpada, e informar
debidamente de los hechos para que la Asamblea pueda adoptar el correspondiente acuerdo.

Artículo 38.- El acuerdo de separación definitiva, que será siempre motivado, deberá ser comunicado a la
persona interesada, pudiendo ésta recurrir a los Tribunales en ejercicio del derecho que le corresponde,
cuando estime que aquél es contrario a la Ley o a los Estatutos.

Artículo 39.- Al comunicar a una persona socia su separación de la Asociación, ya sea con carácter volun-
tario o como consecuencia de sanción, se le requerirá para que cumpla con las obligaciones que tenga
pendientes para con aquélla.  

CAPÍTULO CUARTO

RÉGIMEN PRESUPUESTARIO

Artículo 40.- Los recursos económicos previstos por la Asociación para el desarrollo de las actividades soci-
ales, serán los siguientes:

a. Las aportaciones patrimoniales o derramas.

b. Las cuotas periódicas que se acuerden, de conformidad con lo previsto en el artículo 41.

c. Los productos de los bienes y derechos que le correspondan, así como las subvenciones, le gados
y donaciones que pueda recibir en forma legal o las cantidades derivadas de préstamos que pueda
solicitar.

d. Los ingresos que obtenga la Asociación mediante las actividades lícitas que acuerde realizar la
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Junta Directiva, siempre dentro de los fines estatutarios y de las actividades reguladas en el artículo
2.

El destino de los recursos económicos que reciba la Asociación cuando no tengan un carácter finalista
podrá ser determinado por la Junta Directiva, conforme a las directrices que, en su  caso, haya  esta-
blecido la Asamblea y conforme a los fines de la Asociación establecidos en los presentes Estatutos.

Los recursos económicos de la Asociación podrán tener un destino finalista entendiendo como tales
aquellos recursos económicos que reciba la Asociación y que tengan un proyecto,  una  finalidad  o  un
destino concretos, bien por el tipo de actividad al que se aplican, bien por el término municipal en el
que se materializan, bien por ambas circunstancias. La Junta Directiva estará obligada a preservar el
destino finalista de estos fondos siempre que sea acorde con los fines de la Asociación.

El EJERCICIO ASOCIATIVO Y ECONÓMICO será anual y su cierre tendrá lugar el día 31 del mes de  dici-
embre de cada año.

Los beneficios obtenidos por la asociación, derivados del ejercicio de actividades económicas, de-
berán destinarse, exclusivamente, al cumplimiento de sus fines, sin que quepa en ningún caso su re-
parto entre las personas socias ni entre sus cónyuges o personas que convivan con aquéllos con aná-
loga relación de afectividad, ni entre sus parientes, ni su cesión gratuita a personas físicas o jurídicas
con interés lucrativo.

Artículo 41.- Sin perjuicio de otras cuotas y aportaciones que pueda fijar la Asamblea General, se es table-
cen las siguientes con carácter necesario:

 Cuota de admisión.

El importe de esta cuota será el que determine la Asamblea General en cada momento, que podrá ser
abonado de una vez o en tres pagos mensuales consecutivos y, de esta manera, dotar a la  Asociación
de liquidez para hacer frente a sus obligaciones de pago.

La cuota de admisión será reintegrable en un 50% si la persona causa baja antes de cumplir dos
años de permanencia.

El importe de esta cuota solo podrá ser modificado por acuerdo de la Asamblea General, garantizan-
do en todo momento el cumplimiento de las obligaciones económicas que haya asumido la Asociaci-
ón.

 Cuota mensual  

El importe de esta cuota se determinará para cada 0,5 kW de participación asignada, que será abona-
do dentro de los cinco primeros días de cada mes. La determinación inicial del importe  se realizará
por la Asamblea General.

Los socios comenzarán a abonar la cuota mensual en el momento en que la instalación comience a
generar energía para los socios. No obstante, la cuota mensual se podrá comenzar a abonar con ante-
rioridad a este momento, a criterio de la Asamblea.

La cuota mensual comprende los siguientes conceptos:

a. El pago de la adquisición de la infraestructura fotovoltaica o del crédito que la Asociación haya
contratado para tal fin.

b. El pago del mantenimiento y aseguramiento de la instalación fotovoltaica.

c. El pago de la gestión energética de la asociación, que incluye la monitorización de la instalación y
la compra mancomunada de energía complementaria de la que producen la instalación.

d. El pago de la gestión administrativa y operativa de la asociación.

e. Los demás gastos que se deriven del funcionamiento y actividad de la asociación.
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Los importes relativos a la cuota mensual podrán ser modificados a la baja, por decisión de la Junta
Directiva, en función del importe de las subvenciones que la asociación pueda recibir para la  ejecuci-
ón de la instalación y/o realización de sus fines, o en función de las amortizaciones del crédito que la
asociación haya contratado para la ejecución de la instalación. En cualquier caso, el  importe de la cu-
ota mensual deberá asegurar que la asociación de cumplimiento a las obligaciones contractuales que
haya asumido.

El importe de la cuota mensual podrá ser actualizado al alza anualmente, por acuerdo de la Junta  Di-
rectiva, con el límite de la referencia del valor anual del Índice de Precios al Consumo (IPC).

Cualquier otra modificación del importe de la cuota mensual requerirá acuerdo de la asamblea gene-
ral de la asociación.

Con el fin de facilitar la gestión operativa de la Comunidad, las personas socias en el momento de  su
ingreso en la Asociación, facilitarán un número de cuenta o un medio telemático dónde la  Asociación
realice el cargo de las correspondientes cuotas. Las personas socias podrán modificar la cuenta de
cargo en cualquier momento mediante comunicación a la Tesorería de la Asociación.

CAPÍTULO QUINTO

DE LA MODIFICACIÓN DE ESTATUTOS

Artículo 42.- La modificación de los Estatutos habrá de acordarse en Asamblea General extraordinaria de
personas socias, convocada específicamente con tal objeto. El órgano de gobierno y administración
designará una Ponencia formada por tres personas socias, a fin de que redacte el proyecto de modifi -
cación, siguiendo las directrices impartidas por aquél.

Artículo 43.- Una vez redactado el proyecto de modificación en el plazo señalado, la Presidencia lo incluirá
en el Orden del Día de la primera sesión del órgano de gobierno y administración que se celebre, la
cual lo aprobará o, en su caso, lo devolverá a la Ponencia para nuevo estudio.

En el supuesto de que fuera aprobado, el órgano de gobierno y administración acordará incluirlo en  el
Orden del Día de la siguiente Asamblea General Extraordinaria que se celebre o se convoque específi-
camente a tal fin.

Artículo 44.- A la convocatoria de la Asamblea se acompañará el texto de la modificación de Estatutos, a
fin de que las personas socias puedan dirigir a la Secretaría las enmiendas que estimen oportunas,
de las cuáles se dará cuenta a la Asamblea General, siempre y cuando estén en poder de la Secreta -
ría con ocho días de antelación a la celebración de la sesión.

Las enmiendas podrán ser formuladas individual o colectivamente, se harán por escrito y contendrán
la alternativa de otro texto. Tras la votación de las enmiendas, la Asamblea General adoptará el Acuer-
do de modificación estatutaria, el cual sólo producirá efectos ante terceros desde que se haya proce-
dido a su inscripción en el Registro General de Asociaciones.

CAPÍTULO SEXTO

DE LA DISOLUCIÓN DE LA ASOCIACIONES Y APLICACIÓN DEL PATRIMONIO SOCIAL

Artículo 45.- La Asociación se disolverá:

1. Por voluntad de las personas socias, expresada en Asamblea General extraordinaria convocada al
efecto.

2. El cumplimiento del plazo o condición fijados en los estatutos.

3. La absorción o fusión con otras asociaciones.

4. La falta del número mínimo de personas asociadas legalmente establecido.
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5. Por sentencia judicial firme que se acuerda la disolución.

6. La imposibilidad de cumplimiento de los fines sociales. Se entenderá que concurre esta causa cu-
ando la Asociación no reúna, al menos, a un número de personas asociadas que tengan asignada un
25% de la capacidad de la instalación y cuando, por cualquier causa, no pueda disponer de la superfi-
cie donde instalar la infraestructura fotovoltaica o de esta misma para la generación de energía.

Artículo 46.- En caso de disolverse la Asociación, la Asamblea General extraordinaria que acuerde la diso -
lución, nombrará una Comisión Liquidadora, la cual se hará cargo de los fondos que existan.

Una vez satisfechas las obligaciones sociales frente a las personas socias y frente a terceras perso-
nas, el patrimonio social sobrante, si lo hubiere, será entregado a una entidad sin ánimo de lucro o
para fines sin ánimo de lucro.    

DISPOSICIÓN     TRANSITORIA  

1.- Todas las referencias hechas en los presentes Estatutos a la Junta Directiva se entenderán realizadas a
la Asamblea General en tanto aquel órgano no sea constituido conforme a lo previsto en el artículo 6.

2.- Con el fin de hacer posible la puesta en marcha de la Asociación y poder facilitar a las personas intere-
sadas en asociarse los elementos principales y la información precisa sobre las obligaciones que comporta
su incorporación a la misma, la Asamblea Gestora durante este periodo transitorio adoptará, al menos, los
acuerdos relativos a:

o Aceptación de la cesión de las cubiertas municipales a la Asociación con el fin de realizar 
en ellas la instalación fotovoltaica.

o Financiación de la instalación.

o Ayudas y Subvenciones a las que la Asociación haya concurrido.

o Contratación de la promoción y supervisión de la ejecución de estas instalaciones con de
talle del presupuesto de ejecución del mismo.

o Contratación de la ejecución de la instalación.

o Contratación del aseguramiento de la instalación.

o Contratación de la gestión energética y administrativa de la Comunidad Energética duran
te un período de tres años, que incluya el mantenimiento, la monitorización y supervisión 
del rendimiento de la instalación.

En función de estos acuerdos, la Asamblea gestora del periodo transitorio determinará el importe de las
cuotas a las que se refiere el artículo 41 de manera que los socios de número puedan conocerlas antes de
decidir su incorporación.

3.- Durante este periodo transitorio los socios fundadores podrán acordar la incorporación de socios pro-
motores de la Asociación en razón de su disposición a la cesión de superficies y/o cubiertas de su titulari-
dad a la asociación para la ejecución de las instalaciones fotovoltaicas y de socios impulsores, en función
de su disposición a participar en la puesta en funcionamiento de la asociación. A partir de la fecha de su
incorporación, tomarán parte de las decisiones que ésta adopte durante este periodo transitorio.

Durante este periodo, la Asociación contará, además, con un presidente, un secretario y un tesorero, con-
forme a lo establecido en los presentes Estatutos, que se identificarán en el acto de constitución de la Aso-
ciación. La asamblea de la asociación podrá modificar estos nombramientos durante la vigencia del perio-
do transitorio y elegir para su desempeño a otros miembros de la misma.
4.- Una vez incorporados la totalidad de los socios de número a la Asociación, se convocará la  Asamblea
que, integrada por el conjunto de socios admitidos, ponga fin a este periodo transitorio.

En el orden del día de esta primera asamblea ordinaria de la Asociación figurarán, al menos, los  siguientes
puntos del orden del día:
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o Creación de la Junta Directiva y determinación del número de miembros.

o Elección, por sorteo, de los miembros de la Junta Directiva.

o Informe de descargo de actuaciones de la Asamblea gestora del periodo transitorio.

o Aprobación de las cuentas presentadas por la Asamblea gestora del periodo transitorio.

o Fijación del importe de la cuota mensual.

5.- Tras la efectiva puesta en marcha de la CEL CAMBRA EBRE ENERGIA conforme a esta Disposición,
los socios fundadores, los socios promotores y los socios impulsores que se hayan dado de alta en este
periodo transitorio podrán darse de baja libremente de la Asociación previa celebración de la Asam-
blea a la que hace referencia el apartado 4.

En caso de continuar como miembros de la asociación, los socios fundadores, los socios promotores y los
socios impulsores que se hayan dado de alta en este periodo transitorio, no podrán ser elegidos  de nuevo
como miembros de los órganos de gobierno de la Asociación, a excepción de lo previsto en los artículos 25
y 27 en el caso de que alguno o algunos de los Ayuntamientos o el Entidades que hayan cedido las cubier-
tas opten por desempeñar las funciones de Secretaría de la Asociación o ejercer una de las Vocalías de la
Junta Directiva.

En el caso de que los Ayuntamientos o Entidades Locales opten por continuar como miembros de la  Asoci-
ación, la obligación de contratar con la comercializadora que establece el Art. 33 c) se entenderá sin per-
juicio de las normas de contratación pública que les resulten de aplicación.

En el caso que alguno o algunos de los socios fundadores o impulsores no reúna la condición de vecina o
vecino y/o pequeño comercio de la localidad situado en el radio legalmente establecido para el autoconsu-
mo colectivo, la solicitud de baja deberá formularse en todo caso sin que pueda continuar como miembro
de la Asociación.

Esta solicitud de baja se formulará de manera inmediata a la celebración de la Asamblea a la que hace re-
ferencia el apartado 4 de esta Disposición. Si se produjera en un momento anterior y el socio  fundador o
impulsor ejerciese la función de presidente, secretario o tesorero de la Asociación, la Asamblea podrá de-
signar entre el resto de los miembros de la Asociación uno que desempeñe dichas funciones, en tanto la
citada Asamblea no se celebre.

DISPOSICIÓN     FINAL  

La Asamblea General podrá aprobar un Reglamento de Régimen Interior, como desarrollo de los presentes
Estatutos, que no alterará, en ningún caso, las prescripciones contenidas en los mismos.

PRESIDENTE/A   SECRETARIO/A

En Tortosa, a 18 de enero de 2023

Quart.- Facultar l’alcalde, o persona en qui delegui, la subscripció dels documents que siguin necessaris
per a complimentar els acords esmentats.”

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“En este cas, passem ja al segon punt. Estem en este apartat d'Acció climàtica i concretament, el dictamen
de proposta d'acord d'aprovació dels estatuts de l'Associació de la Comunitat Energètica Local Cambra
Ebre Energia. En este cas, es tracta d'un punt que té a veure en tornar a ratificar l'aprovació dels estatuts
d'esta nova comunitat energètica que en el seu dia durant este mateix any anterior, es va portar a terme.
Entenc que hi ha una paraula demanada en representació de la CUP.”
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Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Tal com vam fer el febrer de l'any passat, amb relació a la creació de la Comunitat
Energètica Local, ara votarem a favor dels seus estatuts. La CUP ja vam presentar una moció l'octubre de
2021 per la creació d'una comunitat energètica, però en aquell moment va ser rebutjada pels dos partits
de govern, Junts per Tortosa i el PSC. Sincerament, creiem que hem perdut molts anys i molts diners. Ho
hem pogut veure en l'increment de la factura d'electricitat que s'ha doblat en els últims dos anys. Insistim
que cal democratitzar l'energia. Els sistemes de generació d'energia de fons renovables són accessibles i
fan econòmicament viable que aquesta democratització es puga fer des de l'àmbit local. Cal apostar per
projectes adaptats a les necessitats locals i avançar en el camí de recuperar sobirania energètica a nivell
local i com a país. Volem començar una transició energètica completa, és a dir, utilitzant energia verda i on
el control de la producció, distribució i comercialització estigui sota el control públic o ciutadà. Això vol dir
evitar  que  en  el  procés  de  transició  energètica  estiguen  implicades  Repsols,  Endeses,  Iberdroles  o
Naturgis. Tan sols així aconseguirem fer front d'una manera democràtica a la crisi energètica que estem
patint.  Sabem  que  l'actual  govern  municipal  també  vol  treballar  en  està  línia  i  ho  celebrem.  És
imprescindible accelerar el procés de transició energètica i seguirem insistint perquè així sigui a la nostra
ciutat. Votarem a favor de la proposta.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Arnau. Té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies, alcalde i regidores i regidors. Tal com consta a l'expedient que avui portem al plenari, este és un
projecte que vam iniciar el nostre govern, liderat per la Cambra de Comerç i per l'Ajuntament de Tortosa,
per tal de crear aquesta comunitat energètica local i promoure l'energia renovable a tot el municipi, de
manera que també s'hi  poguessin  avui,  des dels privats,  des dels  tortosins  i  tortosines,  fins  també a
l'activitat econòmica, comerç o serveis, i el propi Ajuntament de Tortosa, la pròpia administració municipal.
Concretament, es va aprovar l'adhesió a la comunitat el passat 7 de febrer i, per tant, de l'any passat, i
després de mesos de treballar-ho amb la Cambra de Comerç i també des de l'àrea de promoció econòmica.
Per tant, avui continua aquest procés iniciat pel nostre govern i avui, evidentment, amb l'aprovació dels
estatuts, es continua un procés que evidentment tindrà el nostre vot favorable.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Roigé. Per tant, entenc que s'aprova també per unanimitat este punt de l'ordre del
dia  i  sí,  certament,  des  del  govern  municipal  continuem  en  este  projecte  d'impuls  d'esta  comunitat
energètica liderada per la Cambra de Comerç de la nostra ciutat i que ho fa també de manera conjunta
amb diferents ajuntaments del territori. Alguns, sembla que, dels que hi havia previstos inicialment, s'han
fet enrere, però la majoria continuen en este projecte i, per tant, també com a ciutat continuem impulsant
este projecte a partir  també de les indicacions del que és la Cambra de Comerç, que és qui ho està
liderant, per fer possible està comunitat energètica que acabe beneficiant el conjunt de la ciutadania i
també les diferents empreses, siguen serveis o comerços o els que es vulguen adherir. Per tant, s'aprova.” 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

03 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD DE DELEGACIÓ DE COMPETÈNCIES EN MATÈRIA DE RESIDUS AL
CONSELL COMARCAL DEL BAIX EBRE.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

“Identificació de l’expedient.

Núm. d’expedient: 2023-SER-J0401-000001
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Assumpte: Delegar temporalment al Consell Comarcal del Baix Ebre determinades competències en matè-
ria de transferència, transport i tractament de fracció resta i orgànica.

Vist  que el  30 de juny de 2023 va finalitzar  la  delegació temporal de determinades competències en
matèria de transferència, transport i tractament de la fracció resta i orgànica en centre autoritzat al Consell
Comarcal del Baix Ebre, i que es requereix l’aprovació d’un nou Conveni, ja que l’Ajuntament de Tortosa no
disposa de recursos propis per a la gestió dels esmentats residus.

Vist  del Decret 3707/2023 de 20 d’octubre, d’iniciar expedient per a la delegació temporal al  Consell
Comarcal del Baix Ebre de competències en matèria de transferència, transport i tractament de la fracció
resta i d’orgànica en centre autoritzat.

Vist l’informe del Cap del Servei de Manteniment a la Via Pública de 12 de desembre de 2023.

Vist l’informe jurídic i l’informe de fiscalització.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Gestió de l’Espai Públic emès en sessió de
data 19 de desembre de 2023.

*  *  *

«Identificació de l’expedient.

Núm. d’expedient: 2023-SER-J0401-000001
Assumpte: proposta al Ple municipal de delegació temporal al Consell Comarcal del Baix Ebre de determi -
nades competències en matèria de transferència, transport i tractament de fracció resta i orgànica.

Relació de fets:

En data 4 d'abril de 2006, es va constituir el Consorci per la gestió dels residus de la Comarca del Baix
Ebre.

Aquest Consorci,  format pels Ajuntaments de la comarca, el  Consell  Comarcal i  l'Agència Catalana de
Residus, fou constituït per gestionar serveis i activitats d'interès local o comú en l'àmbit de la gestió,en el
sentit  més  ampli,  dels  residus  municipals  de  la  comarca  del  Baix  Ebre  dins  l'àmbit  de  les  seves
competències derivades de les delegacions municipals i/o subrogades del Consell Comarcal de Baix Ebre.

La disposició Addicional Sisena dels Estatuts del Consorci disposa:

Sisena. D'acord amb l'article 13, apartat 5, de la Llei 30/1992 no és possible la delegació de les
competències ja delegades i, per aquest motiu, la creació del Consorci comporta la revocació expressa
de competències delegades pels municipals consorciats en favor del Consell Comarcal del Baix Ebre i,
a l’hora, la nova delegació d'aquestes competències en favor del Consorci sense necessitat d'adoptar
cap nou acord.

En aquest sentit, en el moment de la seva creació, el Consorci REBÉ va rebre la delegació de competències
que els ajuntaments havien anat acordant en favor del Consell Comarcal i posteriorment les delegacions
acordades de forma expressa al propi Consorci per la competències encara per delegar.

La comarca del Baix Ebre va apostar per redefinir les actuacions i la forma de gestió comarcal dels residus
i altres qüestions mediambientals a fi d'optimitzar recursos humans i sinergies amb les altres comarques
de les Terres de l'Ebre, especialment amb la veïna comarca del Montsià i per tal de poder crear economies
d'escala que puguin afavorir els seus municipis.

Fruit d'aquesta nova definició de la forma d'actuar, el 17 d'octubre de 2014 es va constituir el Consorci de
Polítiques Ambientals de les Terres de l'Ebre. Des de l'òptica administrativa, permetent que es puguin
simplificar les existents estructures de dret públic, focalitzar els recursos en la prestació de serveis de
qualitat i disminuir el teixit administratiu i els costos associats de caràcter prescindible, d'acord amb els
principis que inspiren el camí de l'eficiència en l'administració pública. La simplificació administrativa i les
sinergies i economies d'escala que es creen amb un nou Consorci  possibiliten la prestació dels diferents
serveis  de forma més eficient, amb una major qualitat i un menor cost econòmic i donant compliment, en
aquest cas, a una lògica de racionalitat econòmica.

-  Pàg. 28 / 50 -           MGE/erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

Aquesta optimització d'estructures, va passar per la dissolució dels consorcis de gestió de residus i, per
tant, la dissolució del Consorci per la gestió dels residus del Baix Ebre ja fou iniciada per acord del seu
plenari de data 31 d'octubre de 2004.

Són ens consorciats del Consorci  de Polítiques Ambientals de les Terres de l'Ebre, els  quatre consells
comarcals d'aquest àmbit territorial, per als qui el COPATE es constitueix com a mitjà propi instrumental i
com a servei tècnic de tots i cadascun d'ells, als efectes d'allò assenyalat a l'article 24.6 del Text Refós de
la Llei de contractes dels sector públic, de les quals pot rebre encàrrecs de gestió, d'execució obligatòria
pel  Consorci,  d'acord  amb  les  instruccions  i  la  contraprestació  fixada  prèviament  a  l'efecte.
Conseqüentment, les relacions del Consorci amb els consells comarcals (dels quals constitueix mitjà propi
instrumental i  servei  tècnic) tenen naturalesa instrumental i  no contractual,  i  s’articulen a través dels
contractes del sectors públic, motiu pel qual són, a tots efectes, de caràcter intern, dependent i subordinat.

L'article  116 de la  Llei  26/2010,  de règim jurídic  i  procediment  de les  administracions públiques de
Catalunya, disposa que les administracions públiques catalanes, els organismes i les entitats públiques
poden delegar les competències de llur titularitat a altres administracions o entitats en els temes que
estableix la normativa sectorial aplicable.

L'article 25 1.c) del Decret Legislatiu 4/2003, pel qual s'aprova el text refós de la llei de l'organització
comarcal de Catalunya disposa que correspon a la comarca l'exercici de les competències que li deleguin o
li  encarreguin  de  gestionar  els  municipis  i  que  les  delegacions  han  d'anar   acompanyades  de  la
transferència dels recursos necessaris per  a exercir-les. L'article 29,1 de la mateixa norma disposa que
els consells comarcals han d'elaborar un programa d'actuació comarcal que ha d'incloure els serveis, les
activitats i les obres que han de dur a terme.

Així  per  tant,  a  efectes   de  definir  l'àmbit  competencial  en  matèria  de residus,  i  davant  la  imminent
dissolució del Consorci per la gestió dels residus de la comarca de Baix Ebre, cal adoptar el corresponent
acord municipal.

Atès el quòrum exigit per l'article 47.h ) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim
local.

Vist que el Ple de l’Ajuntament de Tortosa, reunit en 23 de juny de 2021 va aprovar la delegació temporal
de determinades competències en matèria de transferència, transport i tractament de la fracció resta en
centre autoritzat al Consell Comarcal del Baix Ebre, de l’1 de juliol de 2021 fins el 30 de juny de 2023,
prorrogable tàcitament per trimestres anuals successius fins a un màxim de quatre.

Vist que l’esmentat Conveni no es va prorrogar dins del termini establert, abans de la seva finalització el 30
de juny de 2023, i que es requereix l’aprovació d’un nou Conveni.

Vist del Decret 3707/2023 de 20 d’octubre, d’iniciar expedient per a la delegació temporal al Consell
Comarcal del Baix Ebre de competències en matèria de transferència, transport i tractament de la fracció
resta i d’orgànica en centre autoritzat.

Vist l’informe i l’estudi de costos del cap del Servei de Manteniment a la Via Pública de 22 de novembre de
2023, la previsió de costos de la delegació al Consell Comarcal del Baix Ebre de les competències de
gestió de residus del terme municipal de Tortosa, en matèria de Transferència, transport i tractament de
fracció resta i orgànica en centre autoritzat., durant el període 2024-2027, és la següent:

Concepte Import 2024 Import 2025 Import 2026 Import 2027 Total

Transferència de residus 237.080,45 240.000,00 240.000,00 240.000,00 957.080,45
Subtotal partida SER-
16220-46500 237.080,45 240.000,00 240.000,00 240.000,00 957.080,45

Tractament resta  865.389,43 870.000,00 870.000,00 870.000,00 3.475.389,43

Cànon tractament resta 856.947,46 870.000,00 900.000,00 920.000,00 3.546.947,46

Tractament d'orgànica 89.528,40 90.000,00 95.000,00 100.000,00 374.528,40
Subtotal partida SER-
16230-46500 1.811.865,29 1.830.000,00 1.865.000,00 1.890.000,00 7.396.865,29

Total 2.048.945,74 2.070.000,00 2.105.000,00 2.130.000,00 8.353.945,74
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Vist l’informe jurídic i l’informe de fiscalització, així com el dictamen de la Comissió Informativa de Gestió
de l’Espai Públic.

Per tot això, proposo al Ple municipal l’adopció dels següents:

ACORDS: 

Primer. Delegar temporalment al Consell Comarcal del Baix Ebre determinades competències en matèria
de transferència, transport i tractament de fracció resta i orgànica en centre autoritzat.

Segon. La vigència de la present delegació és de quatre anys, de l’1 de gener de 2024, fins el 31 de
desembre de 2027, prorrogables durant quatre anys més, per acord d’ambdues parts amb una antelació
mínima de dos mesos.

Tercer. Aprovar el Conveni de delegació de la competència de gestió de residus de l’Ajuntament de Tortosa,
a favor del Consell Comarcal del Baix Ebre, amb encàrrec de gestió al COPATE, quin text és el següent: 

CONVENI  DE  REGULACIÓ  DE  LA  DELEGACIÓ  DE  COMPETÈNCIES  DE  GESTIÓ  DE  RESIDUS  DE
L’AJUNTAMENT DE  TORTOSA A FAVOR DEL CONSELL COMARCAL DEL  BAIX EBRE AMB ENCÀRREC DE
GESTIÓ AL COPATE

Tortosa,   de   de   

REUNITS

Sr. Jordi Jordan Farnós, alcalde president de  L’AJUNTAMENT DE TORTOSA.

Sr. Antoni Gilabert Rodríguez, president del CONSELL COMARCAL DEL BAIX EBRE.

Sr. Ivan Garcia Maigí, president del CONSORCI DE POLÍTIQUES AMBIENTALS DE LES TERRES DE L’EBRE.

L’Alcalde  President  de  l’Ajuntament  de  Tortosa,  en  nom  i  representació  de  l’Ajuntament,  autoritzat
degudament per acord plenari de delegació de competències de data 17 de juny de 2023 i d’aprovació del
conveni de data _________________.

La presidència del Consell actua en nom i  representació del Consell Comarcal, autoritzat degudament
segons acord plenari de data _________________. 

El President del Consorci, en nom i representació del Consorci de Polítiques Ambientals de les Terres de
l’Ebre, autoritzat degudament per acord de la Junta General de data __________________.

MANIFESTEN

1. Que l’Ajuntament de Tortosa ha adoptat l’acord de delegació temporal de determinades competències
municipals de transferència i tractament de residus en favor del Consell Comarcal del Baix Ebre per ser
exercides  segons  l'article  26  de  la  Llei  d'organització  comarcal,  correspon  completar-la  mitjançant  el
present  conveni  de delegació de competències  d’activitats i  serveis,  i  que el  seu contingut  afecta els
interessos municipals, millorant  l’eficàcia de la gestió pública i mantenint la major participació ciutadana.

2.  Atès que la delegació es realitza a  la instància territorial més idònia, prestació a nivell comarcal dels
serveis de de tractament i eliminació de residus, recollida selectiva, etc. aplicant els principis de proximitat
al ciutadà, participació (ciutadans i municipis) en la prestació dels serveis, eficàcia en la prestació dels
serveis, tenint com a objectiu principal, els interessos propis dels municipis.

3. Les comarques del Baix Ebre i del Montsià han apostat per redefinir les actuacions i la forma de gestió
comarcal dels gestió de residus i altres qüestions mediambientals, a fi  d’optimitzar recursos humans i
sinèrgies  i  per  tal  de  poder  crear  economies  d’escala  que  puguin  afavorir  els  seus  municipis.  Fruit
d’aquesta nova definició de la forma d’actuar, el dia 17 d’octubre de 2014 es va constituir el Consorci de
Polítiques Ambientals de les Terres de l’Ebre. Des de l’òptica administrativa, permetent que es puguin
simplificar les existents estructures de dret públic, focalitzar els recursos en la prestació de serveis de
qualitat i disminuir el teixit administratiu i els costos associats de caràcter prescindible, d’acord amb els
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principis que inspiren el camí de l’eficiència en l’administració pública. La simplificació administrativa i les
sinèrgies i economies d’escala que es creen amb el nou Consorci possibiliten la prestació dels diferents
serveis de forma més eficient, amb una major qualitat i un menor cost econòmic i donant compliment, en
aquest cas, a una lògica de racionalitat econòmica. 

4.  Són ens consorciats del Consorci de Polítiques Ambientals de les Terres de l’Ebre, els quatre consells
comarcals d’aquest àmbit territorial, per als qui  el COPATE es constitueix com a mitjà propi instrumental i
com a servei tècnic de tots i cadascun d’ells, als efectes d'allò assenyalat a l'article 32 de la Llei 9/2017,
de 8 de novembre,  de Contractes del  Sector  Públic,  per  la  qual  es  transposen a l'ordenament jurídic
espanyol les Directives del Parlament Europeu i del Consell 2014/23/UE i 2014/24/UE, de 26 de febrer
de 2014, referent als encàrrecs dels poders adjudicadors a mitjans propis personificats, els quals seran
d'execució obligatòria pel Consorci, d'acord amb les instruccions i la contraprestació fixada prèviament a
l’efecte. Conseqüentment, les relacions del Consorci amb els consells comarcals (dels quals constitueix
mitjà propi instrumental i  servei  tècnic) tenen naturalesa instrumental i  no contractual, articulant-se a
través dels encàrrecs anteriorment mencionats.

5. L’article 116 de la Llei 26/2010, de règim jurídic i de procediment de les administracions públiques de
Catalunya,  disposa que  les administracions públiques catalanes, els organismes i les entitats públiques
poden delegar les competències de llur titularitat a altres administracions o entitats en els termes que
estableix la normativa sectorial aplicable.

6. L’article 25.1c) del Decret Legislatiu 4/2003, pel qual s’aprova el text refós de la llei de l’organització
comarcal de Catalunya disposa que correspon a la comarca l’exercici de les competències que li deleguin o
li  encarreguin  de  gestionar  els  municipis  i  que  les  delegacions  han  d'anar  acompanyades  de  la
transferència dels recursos necessaris per a exercir-les. L’article 29.1 de la mateixa norma disposa que  els
consells  comarcals han d'elaborar un programa d'actuació comarcal  que ha d'incloure els serveis,  les
activitats i les obres que han de dur a terme. 

7. I que per raó de tot l'exposat, tenint en compte que la tècnica dels convenis és la més adequada per tal
de coordinar i optimitzar els recursos disponibles i satisfer els interessos públics i comuns, mitjançant el
desenvolupament d’un projecte coordinat de gestió tècnica, es formalitza el present conveni de delegació
de competències d'acord amb les següents:

CLÀUSULES
 
PRIMERA.  ÀMBIT

L’article 12 de la Llei 7/2022, de 8 d'abril, de residus i sòls contaminats per a una economia circular,
estableix les competències administratives en aquesta matèria, determinant que les entitats locals podran:

“Realizar sus actividades de gestión de residuos directamente o mediante cualquier otra forma de gestión
prevista en la legislación sobre régimen local. Estas actividades podrán llevarse a cabo por cada entidad
local de forma independiente o mediante asociación de varias entidades locales.”

A l’àmbit de la comunitat autònoma, i en el mateix sentit que l’anterior normativa, l’article 42 del Decret
legislatiu 1/2009, de 21 de juliol, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora dels residus, la gestió
dels residus municipals és una competència pròpia del municipi. 

Aquesta  norma  defineix  gestió  com la  recollida,  el  transport,  l’emmagatzematge,  la  valorització,  la
disposició del rebuig i  la comercialització dels residus,  inclosa la vigilància d’aquestes operacions i  la
vigilància dels llocs de descàrrega després de llur clausura o tancament.  El municipi, independentment o
associadament, ha de prestar, com a mínim el servei:

• de recollida selectiva
• de transport
• el servei de valorització
• de disposició del rebuig dels residus municipals. 

Als efectes de la gestió, s’entén per:
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Residus municipals: residus generats en els domicilis particulars, els comerços, les oficines i els serveis, i
també els que no tenen la consideració de residus especials i que per llur naturalesa o composició es
poden assimilar als que es produeixen en els dits llocs o activitats. Tenen també la consideració de residus
municipals els residus procedents de la neteja de les vies públiques, zones verdes, àrees recreatives i
platges; els animals domèstics morts; els mobles, els estris i  els vehicles abandonats; els residus i els
enderrocs procedents d’obres menors i reparació domiciliària.

Reciclatge: les operacions de recuperació dels productes o substàncies contingudes en els residus. 

Tractament:  l’operació  o  conjunt  d’operacions  de  canvi  de  característiques  físiques,  químiques  o
biològiques d’un residu per tal de reduir o neutralitzar les substàncies perilloses que conté, recuperar-ne
matèries o substàncies valoritzables, facilitar-ne l’ús com a font d’energia o afavorir-ne la disposició del
rebuig. 

Dipòsit controlat: la instal·lació de disposició del rebuig dels residus que s’utilitza per a la seva deposició
controlada en la superfície o sota terra. 

Deixalleria: el centre de recepció i emmagatzematge, selectius, de residus municipals que no són objecte
de recollida domiciliària. 

Valorització material: qualsevol procediment, inclòs el reciclatge, que permet l’aprofitament dels recursos
continguts en els residus, exclosa la utilització dels residus com a font d’energia.

SEGONA.  OBJECTE

És objecte del present conveni regular la delegació temporal de determinades competències municipals de
tractament de residus municipals continguda a l’article 66.3.l del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril,
pel qual s'aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, amb la finalitat de millorar
l’eficàcia de la gestió pública del servei i aconseguir una major economia en la seva prestació. 

La delegació s’atorga per cadascuna de les accions de gestió de residus que preveu la normativa vigent en
la matèria que seguidament es descriuen.

L’Ajuntament de Tortosa delega al Consell Comarcal del Baix Ebre l’exercici de determinades competències
envers la gestió dels residus del seu terme municipal, que comporta:

• Transferència, transport i tractament de la fracció resta i orgànica en centre autoritzat.

TERCERA.  DURADA

La delegació es realitza a favor del Consell Comarcal del Baix Ebre, inicialment pel període des del dia 1 de
gener de 2024 fins al dia 31 de desembre de 2027. La delegació es podrà prorrogar per un màxim de 4
exercicis, per acord d’ambdues parts amb una antelació mínima de dos mesos. 

No es podrà prorrogar tàcitament aquest conveni.

Si  l'Ajuntament  té la  voluntat  de revocar  la delegació de competències  atorgada al  Consell  Comarcal,
comunicarà per  escrit  i  de manera expressa la  seva voluntat  de rescindir  el  Conveni  i  de revocar  les
competències delegades. 

QUARTA.  TITULARITAT DE LA COMPETÈNCIA

La delegació no altera de cap manera la titularitat que sobre la matèria te l’Ajuntament, de manera que
aquest ha de poder exercir les potestats següents:

• Dirigir i controlar l’exercici dels serveis delegats.
• Emetre instruccions tècniques de caràcter general. 
• Aconseguir informació sobre la gestió.
• Remetre  comissionats  i  formular  els  requeriments  per  a  l’esmena  de  les  deficiències  

observades.
• Revocar la delegació.
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• Substituir o complementar el servei, en cas que aquest tingui deficiències.

Així mateix, la potestat sancionadora derivada de les facultats d’intervenció administrativa és objecte de
delegació.

CINQUENA.  ENCÀRREC A MITJÀ PROPI

El  Consell Comarcal del Baix Ebre accepta la delegació de competències, i considera que el Consorci de
Polítiques Ambientals de les Terres de l’Ebre disposa de capacitat tècnica i operativa òptima per poder dur
a terme les  prestacions que són objecte  de la  delegació de competències,  a  la  data de la  signatura
d’aquest conveni. 

SISENA. ATRIBUCIONS DE LES PARTS

1. DE L’AJUNTAMENT DE TORTOSA

L’Ajuntament de Tortosa exercirà els drets de control que es reserven a la clàusula quarta del present
Conveni i proposarà mesures per mantenir els serveis, participant en la direcció i fiscalització, així com fer
propostes, reclamacions i al·legacions, de la manera següent:

• Presentant  els  seus  requeriments  d’informació  sobre  la  gestió  i  esmena  de  les  deficiències
observades, directament davant del Consell Comarcal del Baix Ebre.

• Fent les seves propostes mitjançant  el Consell d’Alcaldes de la comarca.

Respecte  a  la  forma  de gestió  del  servei  per  part  del  Consell  Comarcal  i  referent  a  la  competència
delegada, l’Ajuntament podrà accedir a tota la documentació respecte a l’encàrrec del Consell Comarcal a
l’ens instrumental, i la forma en què aquest prestarà el servei. En aquest sentit, podrà requerir que es
tinguin en compte aspectes rellevants per a la prestació del servei en el municipi. 

2. DEL CONSELL COMARCAL DEL BAIX EBRE

• El Consell Comarcal assumeix l’exercici de les competències delegades, en els termes que estableix
la  legislació  vigent  en  matèria  de  procediment  administratiu  i  de  règim  local  i  amb  les
responsabilitats que aquesta normativa li atorga i amb les facultats del Ple i del Consell d’Alcaldes
que se’n deriven de l’articulat d’aquest conveni.

• El  Consell  Comarcal  disposarà  d’autonomia  decisòria  i  financera  respecte  a  l’execució  de  la
responsabilitat derivades de la competència transferida. 

3. DEL CONSORCI DE POLÍTIQUES AMBIENTALS DE LES TERRES DE L’EBRE

El Consell Comarcal efectuarà la prestació dels serveis delegats de la forma més eficient i sostenible.

Actualment i d’acord amb l’exposat anteriorment, el Consorci de Polítiques Ambientals de les Terres de l’Ebre,
com a ens instrumental del Consell Comarcal, és la forma que el Consell presta els serveis objecte d’aquest
conveni, complint amb l’establert a l’art. 32 de la LCSP.

El COPATE, executarà les següents accions:

a)  La direcció, organització i l’explotació, així com la conservació, gestió, seguiment i manteniment del
servei, inclosa la contractació dels serveis necessaris.

b) La construcció o adquisició d’immobles, vehicles i instal·lacions necessàries per a la prestació adequada
del servei.

c) El foment en la seva millora de qualitat d’acord amb les noves tendències i possibilitats, als efectes de
millorar l’eficàcia de la gestió pública  i aconseguir una major economia.

D’acord amb l’estructura administrativa respecte a la prestació del servei, el COPATE no tindrà cap relació
directa amb els Ajuntaments que delegen les seves competències al Consell Comarcal. L’Ajuntament no té
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reconegut  com a  ens  instrumental  al  COPATE;  si  més  no,  l’Ajuntament  tindrà  accés  a  la  informació
necessària per complir amb el seu dret de control sobre la competència delegada, així com la possibilitat
d’exercir una influència sobre la presa de decisions estratègiques del consorci. 

SETENA. COMPROMISOS DE L’AJUNTAMENT

L'Ajuntament  de  Tortosa  adquireix  el  compromís  de  fer  dotació  econòmica  anual  al  seu  pressupost
general, per pagar els imports que resultin dels costos de l'explotació del servei. 

Anualment s'han de determinar els costos de l'explotació del servei que es concretarà en un annex anual
al conveni on es determinaran els serveis i les contraprestacions econòmiques derivades.

El Consell Comarcal haurà de remetre l'annex amb la previsió de costos abans de l'1 de setembre de
l'exercici  previ  a l'entrada en vigor  dels costos de l'annex.  A l'annex s'inclourà la liquidació provisional
mensual. El pagament de cada liquidació mensual s'haurà de fer efectiva en el termini de 60 dies naturals
des de la data d'entrada al registre electrònic de l'Ajuntament, mitjançant transferència bancària. 

Anualment s'efectuarà la liquidació definitiva que inclourà els costos reals per a la prestació del servei, la
qual contindrà la diferència entre les liquidacions provisionals i el cost real per a la prestació del servei.
Aquesta liquidació s'efectuarà durant el mes de gener de l'exercici següent.

L'Ajuntament haurà d'aprovar els costos de l'annex i remetre l'acord abans del 15 de gener. En aquest cas,
s’haurà de donar compliment a l’art. 11 de la llei 7/2022, on estableix que la taxa de residus no serà
deficitària  i  ha  de reflectir  el  cost  real,  directe  o  indirecte  de les  operacions de recollida,  transport  i
tractament dels residus, inclosos la vigilància d'aquestes operacions i el manteniment i vigilància posterior
al  tancament dels abocadors,  les campanyes de conscienciació i  comunicació,  així  com els ingressos
derivats de l'aplicació de la responsabilitat ampliada del productor, de la venda de materials i d'energia.
Aquest apartat entrarà en vigor el 10 d’abril de 2025. 

En  el  cas  d'incompliment  dels terminis  per  a  l'aprovació  de l'annex  del  conveni,  s'aplicaran els  preus
establerts a l'últim annex aprovat, establint en el primer mes de vigència del nou annex, una liquidació
addicional per liquidar possibles diferències entre els imports de les liquidacions.

En cas que el Consell Comarcal hagi de fer efectiu el pagament d'interessos per impagaments del COPATE
a  les  empreses  licitadores  a  conseqüència  de  l'impagament  per  part  de  l'Ajuntament;  l'Ajuntament
assumirà el pagament dels interessos que es reclamin legalment.

L'article 25.3 dels estatus que regeixen el Consorci disposa que el cost dels serveis que es prestin serà
sufragat pel respectiu ens que ho haurà delegat o encarregat.

VUITENA.  INICI DE PRESTACIÓ. VIGÈNCIA DEL CONVENI

L’inici de prestació dels serveis es preveu per al dia 1 de gener de 2024. 

NOVENA. CAUSES DE REVISIÓ, RESOLUCIÓ I TERMINI DE LA DELEGACIÓ

L’Ajuntament  de  Tortosa,  en  cas  d'incompliment,  d'obstaculització  o  d’inobservança  de  les  mesures
establertes, amb l'advertiment previ al Consell Comarcal del Baix Ebre, pot suspendre la delegació quan la
gestió  dels  serveis  delegats  sigui  deficient  o  incorrecta  o  deixar  sense  efecte  la  delegació  i  executar
directament les competències. En aquest cas, l’Ajuntament tindrà dret a reclamar indemnitzacions per
responsabilitat patrimonial dels danys soferts a causa de la deficient prestació del servei. 

La revocació de la delegació, s’haurà de comunicar amb la corresponent notificació i  amb un preavís
mínim de vuit mesos. A causa del funcionament del servei, la revocació serà sempre efectiva a partir de
l’exercici pressupostari següent a aquell en que l'hagi acordada el Ple de l'Ajuntament. 

En el cas que revocació anticipada de la competència provoqui despeses vinculades a la reestructuració
de la prestació del servei, aquestes hauran de ser assumides per l’Ajuntament. S’haurà de tenir en compte
els costos reals derivats de la manca de prestació del servei, tenint en compte les possibles licitacions i
costos d’infraestructura del Consell Comarcal o del COPATE (si el servei el presta aquest). 
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El Consell Comarcal, en cas d’incompliment del pagament per part de l’Ajuntament podrà renunciar a la
delegació per a la prestació del servei. En aquest cas, s’entén per incompliment del pagament per part de
l’Ajuntament, l’incompliment en el pagament de tres liquidacions provisionals superant el límit per efectuar
el pagament previst en aquest conveni. Aquesta circumstància haurà de posar-se en coneixement de la
comissió de seguiment i control establerta en aquest conveni. En aquest cas, també s’haurà de fixar la
indemnització del paràgraf anterior. 

Abans de la resolució del conveni per les causes establertes en aquesta clàusula, serà necessari efectuar
una reunió per part de la comissió de seguiment i control. 

La delegació de competències s’entendrà finalitzada al compliment de la seva vigència.

DESENA. COMISSIÓ DE SEGUIMENT                                                                                                                        

Es crea una comissió de seguiment del conveni formada per un membre de cada part signant per a tractar
les incidències que es puguin produir i per a seguir les seves evolucions. En aquest cas, s’entenen com a
parts  del  conveni,  l’Ajuntament,  el  Consell  i  el  COPATE  (mentre  aquest  actuï  de  com  mitjà  propi  en
l’execució del servei objecte de delegació). 

Es designarà un representant de cada entitat com a responsable de fer el seguiment, vigilància i control de
l'execució d'aquest conveni.

La Comissió es reunirà, almenys, una vegada a l'any i a sol·licitud de qualsevol de les dues parts, quan sigui
necessari.

En cas d’incompliments de les clàusules i abans de procedir a la resolució del conveni, serà necessari la
reunió d’aquesta comissió. 

ONZENA. ANNEXOS COMPLEMENTARIS

Aquest conveni estableix el marc regulador de la delegació de competències.

Aquest document es completarà cada any amb un annex que definirà el cost de les prestacions objecte de
delegació.

Els annexos seran aprovats pels respectius òrgans competents del Consell i de l’Ajuntament delegant.

DOTZENA. INTERPRETACIÓ 

La interpretació de les qüestions dimanants del present conveni, així com de la prestació dels serveis
delegats, s’ha de fer d’acord amb la legislació sobre procediment administratiu, sobre règim local vigent a
Catalunya i especialment en aplicació del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis.

La  resolució   de  les  discrepàncies,  correspon  al  Ple  del  Consell  Comarcal,  previ  informe  del  Consell
d’Alcaldes, per a qüestions referents a la delegació de competències i al Ple del Consell Comarcal, previ
informe de la comissió executiva de residus del COPATE, per a qüestions de l’encàrrec de gestió.

TRETZENA.     JURISDICCIÓ________________________________________________________________             

El present conveni té naturalesa administrativa, per la qual cosa correspon a la jurisdicció contenciosa-
administrativa  el  coneixement  de  les  qüestions  litigioses  que  puguin  sorgir  en  la  seva  interpretació,
modificació, resolució i efectes.

En prova de conformitat, les parts signen per triplicat el present conveni de delegació de competències en
el lloc i la data esmentats en el seu encapçalament.

Quart. Atès que la delegació comporta la transferència dels recursos necessaris per a exercir-les fins el
2027, l’Ajuntament de Tortosa i  el  Consell  Comarcal del Baix Ebre signaran anualment un annex que
definirà el cost de les prestacions objecte de delegació.
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Cinquè. Aprovar la despesa plurianual per al període inicial de la delegació de competències, amb càrrec a
les següents partides pressupostàries: 

Concepte Import 2024 Import 2025 Import 2026 Import 2027 Total

Transferència de residus 237.080,45 240.000,00 240.000,00 240.000,00 957.080,45
Subtotal partida SER-
16220-46500 237.080,45 240.000,00 240.000,00 240.000,00 957.080,45

Tractament resta  865.389,43 870.000,00 870.000,00 870.000,00 3.475.389,43

cànon tractament resta 856.947,46 870.000,00 900.000,00 920.000,00 3.546.947,46

Tractament d'orgànica 89.528,40 90.000,00 95.000,00 100.000,00 374.528,40
Subtotal partida SER-
16230-46500 1.811.865,29 1.830.000,00 1.865.000,00 1.890.000,00 7.396.865,29

Total 2.048.945,74 2.070.000,00 2.105.000,00 2.130.000,00 8.353.945,74

Aquesta despesa resta condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient a cada anualitat.

Sisè.  Donar-se  per  assabentat  i  mostrar  la  conformitat  al  fet  que  el  Consell  Comarcal  del  Baix  Ebre
encarregui la gestió al seu ens instrumental, Consorci de Polítiques Ambientals de les Terres de l’Ebre, per
tal  que aquest ens esdevingui  servei  tècnic i  dugui a terme totes les actuacions necessàries per a la
formalització de tots els contractes administratius corresponents.”

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I ara sí, passem al tercer punt de l'ordre del dia. En este cas, estem parlant del dictamen de proposta
d'acord de la delegació de competències en matèria dels residus del Consell Comarcal del Baix Ebre. En
este cas, qui farà la presentació de la proposta és la regidora d’Hisenda, la senyora Maria Jesús Viña.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies,  alcalde,  regidores,  regidors.  El  que portem avui  a  aprovació  al  plenari  seria,  en primer  lloc,
delegar  temporalment  al  Consell  Comarcal  del  Baix  Ebre  determinades  competències  en  matèria  de
transferència,  transport  i  tractament de fracció resta i  orgànica en centre autoritzat;  en segon lloc,  la
vigència de la present delegació, que és de quatre anys, de l'1 de gener del 2024, fins al 31 de desembre
del 27, prorrogable durant quatre anys més, en acord de les dues parts, i amb una antelació mínima de
dos mesos; i aprovar el conveni de delegació de la competència de gestió de residus de l'Ajuntament de
Tortosa, a favor del Consell Comarcal del Baix Ebre, fent-se càrrec de la gestió el COPATE, el text del qual
tenen tots vostès a l'expedient. Això ho portem ara perquè lo ple de l'Ajuntament, el 23 de juny del 2021,
va aprovar la delegació temporal de determinades competències en matèria de transferència, transport i
tractament de fracció resta, al Consell Comarcal del Baix Ebre, de l'1 de juliol del 21, fins al 30 de juny del
2023, prorrogable tàcitament per trimestres anuals successius, i ara, havent vençut este conveni, tornem
a portar la seva consideració al nou.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Viña, ara té la paraula el senyor Arnau en representació del Grup municipal de la
CUP.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Bé, votarem a favor d'entrada perquè no existixen alternatives raonables per a la
gestió de residus, donada la situació que patim actualment a Tortosa, resultat d'un mal contracte de neteja
del qual ara, evidentment, n’estem patint les conseqüències. Un contracte, repetim, com hem fet moltes
vegades,  per  23 milions  d'euros a  10 anys,  que no ha millorat  significativament  els  percentatges  de
recollida selectiva, que se situa entorn del 35%. Un desastre de contracte, que recordem, tan sols va ser
rebutjat per la CUP. I ara ens trobem amb mans d'Acciona, degut a la incapacitat del nostre Ajuntament de
fer un control exhaustiu del contracte que es va signar, ni d'implementar un canvi de model generalitzat a
un cost  raonable,  ni  de fer-ho immediatament,  perquè com sempre passa,  quan contractes l’IBEX 35
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acaben tenint la paella pel mànec. I en l'actual model és de tot impossible que s'arribi als percentatges de
recollida selectiva que marca el PRECAT, del 50%, ja en el 2020, i del 65% el 2035. I és per això que cal
implementar com més aviat millor el model porta a porta tal com estan fent més de 250 municipis del país.

Recordem que el cànon que es paga per reciclar malament ja ha superat els 300.000€ anuals i enguany,
se situarà entorn els 400.000. I este vindria a ser el segon motiu pel qual votem a favor de la proposta,
perquè existeix el compromís del govern municipal de començar a caminar immediatament cap al canvi de
model. I de fet, així ho hem acordat, iniciant una prova pilot en algun barri i un poble del municipi. De fet,
tal  com  ho  hem  pogut  veure  a  la  premsa,  tant  Campredó  com  Jesús,  han  demanat  públicament
implementar  este  canvi  de  model.  Els  demanem  al  govern  municipal  que  siguen  valents  i  optin  per
decisions dràstiques per revertir aquesta situació. Hi votarem a favor.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Arnau. Té la paraula el senyor Domingo Tomàs, en representació el grup municipal
de Junts per Tortosa.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“Sí, alcalde, regidores, regidors, vagi per endavant, senyor Arnau, que el punt que tractem avui tracta de la
delegació de competències del Consell Comarcal del Baix Ebre i aquest, al COPATE, i el COPATE, a dues
empreses de l'IBEX 35, li ho dic per si no estava situat. Per tant, tot aquell argumentari que ha fet en el
punt anterior crec que aquí vostè mateix entra en contradicció. Però bé, avui ens porten a l'aprovació la
proposta d'acord de delegació de competències en matèria de residus al Consell Comarcal del Baix Ebre,
com bé diu el senyor Arnau, es tracta d'un tràmit administratiu necessari que cal aprovar cada quatre anys.
També  val  a  dir  que  tenint-ho  dictaminat  en  comissió,  han  perdut  unes  setmanes  fabuloses  entre
administracions per tal que tot estès degudament regularitzat. No obstant, la proposta però incrementa els
costos del mateix servei, el mateix en un augment del 22%, quasi 400.000 euros més que l'any passat. I
aquest import anirà en augment cadascun dels pròxims anys. I això, senyor Arnau, no s'equivoque, no té
res a veure amb la gestió de la recollida de la brossa a Tortosa. I és que avui, novament, veiem que el
senyor Jordan, en comptes de defensar els interessos de Tortosa, se sotmet a les imposicions d'Esquerra
Republicana de Catalunya,  aquest  cop, des del  COPATE, acceptant,  sense obrir  la boca, un increment
desmesurat dels costos del tractament dels residus.

I  este  increment  del  22%  respecte  a  l'any  passat,  que  el  COPATE  vol  aplicar,  només  es  produeix  a
l'Ajuntament de Tortosa. A la resta de municipis del Baix Ebre, l'increment és de prop del 10%. I aquí ens
podran dir tot un tema referent que està lligat amb el servei de recollida i diferents qüestions. Però bé, ja
en parlarem més avant  i  ho anirem aclarint.  Ens podria explicar  perquè davant aquesta diferència, el
govern tripartit de Tortosa no s'hi ha manifestat en contra? Ens van informar en Comissió d'Espai Públic
que no s'havia fet cap gestió al respecte. I què amaga este increment que porten avui a aprovació? Doncs
amaga, entre altres coses, un increment dels sous dels polítics que governen el COPATE. Entre ells, un
regidor de govern de l'Ajuntament de Tortosa, en este cas el senyor Grau, qui actualment n’ocupa una
vicepresidència. També increment en partides de comunicació i campanyes publicitàries, i les atencions
protocol·làries que representen més de 30.000 euros, que ens podríem estalviar perfectament.  També
300.000 euros d'interessos, un llarg, etcètera, de despropòsits del desgavell que tenen, on, a més, han de
sufragar  el  forat  de  500.000  euros  que  va  deixar  la  gestió  del  candidat  d'Esquerra  Republicana  de
Catalunya a l'Ajuntament de Tortosa, a l'alcaldia, el senyor Xavier Faura, mentre presidia el COPATE. 

I això, no cal que em miren així perquè saben que si hagués sigut jo el president del COPATE, segurament
m'estarien dient coses molt pitjors de les que jo en aquests moments estic posant blanc sobre negre.
Perquè vostès tenen la pell  molt  fina quan es parla d'aquelles coses que afecten directament la seva
gestió,  però  tenen,  d'alguna  manera,  llicència  per  a  dir  tot  el  que  vulguen  de  les  altres  formacions
polítiques. A més a més, a partir de setembre del 2024, s'esgotarà la capacitat de l'abocador del Mas de
Barberans, que fa anys que anuncien, però  el més calent està l’aigüera, i la ciutadania a pagar la mala
gestió.  Ara  el  COPATE,  per  corregir  este  error,  pretén  fer  pagar  als  ajuntaments  dos  abocadors.  El
manteniment  d'un  abocador  on  els  pròxims  anys  no  s'anirà  a  abocar  ni  una  tona  de  resta,  i  també
l'abocador  de  Tivissa,  que  sembla  que  serà  el  que  s'utilitzarà  mentre  s'amplia,  si  és  que  algun  dia
comencen  les  obres,  el  del  Mas  de Barberans.  En resum,  la  bossa  de la  brossa,  que dipositarem al
contenidor gris, la pagarem com si anés al Mas de Barberans, que no hi anirà i la tornarem a pagar perquè
anirà a Tivissa.
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Això ho hem d'explicar bé a la ciutadania. Quan tirem la bossa de brossa al contenidor de color gris, la
pagarem com si anés al Mas. La pagarem, però no anirà al Mas, anirà a Tivissa perquè ho tornarem a
pagar. Tot molt normal i coherent. Mentre ara una tona de bossa tenia un cost de tractament de 60 euros,
a partir del setembre, que és quan s'esgotarà l'abocador del Mas, setembre, octubre o l'agost, perquè és
una data indeterminada, pagarem gairebé 100 euros per tona. Per tant, on pagàvem 60 euros, passarem a
pagar-ne 100. I a tot això, l'Ajuntament de Tortosa, entregadíssim a la causa, no ha tingut la coherència de
fer-ne un debat entre les diferents formacions polítiques. No. Vostès han traslladat directament la proposta
que els hi arriba d'Esquerra Republicana, que ha de tapar la mala gestió que s'ha fet al COPATE durant este
temps, i no és una cosa que diga el grup de Junts per Tortosa, no, no. És que segurament podríem entrar
en contradiccions amb la pròpia Esquerra Republicana de Catalunya, en la qual sap que moltes poblacions
firmarien el que està dient avui este regidor de l'Ajuntament de Tortosa del grup de Junts per Tortosa.

Avui porten a aprovació, de nou, una proposta que afecta directament a tothom per igual i que s'ha traduït
en un increment  del  28% de la  taxa  d'escombraries  a la  que difícilment  podran fer  front  les  classes
populars. I perdoni, senyor Arnau, classes populars. Vostè ha parlat moltes vegades en este plenari classes
populars i sembla ser que en tot allò que fa referència al tractament de la brossa i a la pujada d'impostos,
vostè se n'ha oblidat. Vostè, claríssimament, és un membre més del govern de l'Ajuntament de Tortosa i
queda clar que l'oposició en este plenari la practica i la defensa en nom de la ciutadania el Grup de Junts
per Tortosa. La CUP avui tampoc diu res. Calla, no es queixa. Xec en blanc al govern. De nou, xec en blanc,
li he dit abans a les empreses de l'IBEX 35. Dues empreses de l'IBEX 35, senyor Arnau. Dues empreses de
l'IBEX 35. I li torno a dir, si el mateix ho fes este regidor del Grup de Junts per Tortosa, segurament vostè
tindria discurs per a rato. El mateix que en estòs moments m'estic ocupant jo. I no, això no pensem callar-
ho. La gent ho ha de saber, senyor Arnau.

El  juliol  es  va acabar la  delegació de competències  del  servei.  No deia vostè que estaria  atent  quan
finalitzessin les concessions per remunicipalitzar-ho tot o fer una prestació del servei que fos pública? Què
ha passat? Se n’ha oblidat? Aquest contracte de dos milions d'euros no l'ha vist? O és que resulta que ara
hem de dir a tot que sí? Per tant, avui, es torna a demostrar que la CUP vota a favor de pagar 400.000
euros més a les empreses de l'IBEX 35. Repetiré IBEX 35 moltes vegades, perquè al final he fet una suma
de les vegades que vostès ho han dit en anteriors mandats i puc repetir-ho bastants vegades. Segurament
no em donarà la intervenció per a repetir-ho totes les vegades que vostè i la formació de Movem ho anava
repetint. I què vam fer des de Junts per Tortosa en el seu moment per no regalar este increment de cost
desmesurat?  Fa  dos  anys,  quan  estàvem  al  capdavant  de  l'Ajuntament,  ja  ens  vam  oposar  a  este
increment i està proposta de costos sense fonament, només fruit de la mala gestió política, aturant-ne
l'aplicació. Però sembla ser que ara no hi ha ningú que planti cara al COPATE. Al contrari, s'accepta sense
qüestionar  la  pujada  de  400.000  euros  pel  cost  del  mateix  servei,  s'incrementa  un  28%  la  taxa
d'escombraries que han de pagar totes les tortosines i tots els tortosins i es queden tan amples. Si el
govern tripartit de l'Ajuntament de Tortosa hagués estat valent i s'hagués oposat a l'increment il·lògic dels
costos passats pel COPATE, avui, senyor Jordan, no portaria el dispendi de 400.000 euros com si res. Però
és evident, vostè no pot alçar la veu contra aquells que l'han fet alcalde, i en qualsevol moment podríem
fer-lo caure. Per tant, tot allò que vingui del COPATE, ja mos sembla bé, ho tirem endavant i aquí no cal
veure si hi ha solucions alternatives. Li repeteixo: fa dos anys, es plantejava un problema semblant i es va
poder resoldre en una reunió amb la presidència del COPATE, amb els tècnics del COPATE, es van trobar
fórmules per tal de no haver de fer este dispendi que ara mos porten a aprovació. I espero que no intenti
posar com a excusa l'increment del cànon, per tres motius. Primer, perquè el cànon s'ha incrementat en un
9%. Segon: perquè a Tortosa hem passat del 25% de la taxa de reciclatge el 2018 a un 53% el 2022. I
tercer, perquè el 2022 es van reduir en més de mil les tones produïdes respecte a l'any anterior. I tot això
no és ni demagògia ni populisme. Tot això podríem fer un debat monogràfic sobre el tema i en podríem
parlar per tal d'intentar, entre tots, arribar a la conclusió que Tortosa no ha de regalar 400.000 euros així
com així. Per aquests despropòsits que he anomenat, el nostre vot serà contrari. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Domingo Tomàs. Només recordar-li que al COPATE, governa Esquerra Republicana, té raó,
governa el Partit Socialista, però també governa Junts per Catalunya, partit del qual vostè està en coalició i
que, precisament, segurament, és el govern del COPATE més transversal que hi ha hagut durant els últims
anys, tenint en compte la gran representativitat del govern que hi ha. I suposo que l'augment del 35%
d'escombraries a Amposta, molt més que el 28% de Tortosa o el 42% de la Ràpita, també aniran en la línia
dels seus argumentaris. Dit això, li dono la paraula a la senyora Viña perquè també acabi concloent el
debat.”
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Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies, alcalde. Li ha dit l'alcalde ara sorprèn que avui ens digui això, tenint en compte que Junts està
governant el COPATE, no el presideix Junts, però sí que està dintre del govern. I és lògic que si es fa una
millora en les instal·lacions, que s'ha anat utilitzant des de Tortosa per gestionar els residus, que també les
paguem,  no entenem que ara no ens desmarquem d'esta despesa i  que tota la  resta del  territori  ho
assumeixi,  perquè estem parlant de les despeses que s'estan fent per poder adaptar i  haver d'anar a
abocar a un altre lloc perquè s'està adaptant l'abocador del Mas de Barberans. Està molt bé que gastem
tots,  i  després  ja  ho pagaran els altres,  i  en això este  govern no hi  participarà.  I  natros continuarem
participant en la gestió de residus del COPATE perquè pensem que és el millor per al territori, generant
economies d'escala i optimitzant els recursos. I també li recordo que hi ha dos preus: un preu que estan
pagant aquells municipis que participen en la recollida i en la gestió de residus, i els municipis que vam
decidir  no  participar  en  la  recollida  i  només  participar  en la  gestió  dels  residus.  I  aquí  està  aquesta
diferència del preu, com consta a l'informe econòmic que també tenim. Per tant, això són dades. D'on
surten aquestes dades? Segons la memòria de costos, les despeses d'explotació i els costos de gestió
d'estos residus del 2024 estan fetes en base a la gestió al Mas de Barberans i també al que s'haurà
d'externalitzar,  que  és  un  30%  dels  residus  de  resta,  tenint  en  compte  que  l’abocador  del  Mas  de
Barberans continuarà funcionant amb tractament de fracció orgànica, triturant voluminosos i tractament
de lixiviats. Per tant, funcionarà el Mas de Barberans per a la gestió d'un tipus de residus, però un 30%
s'haurà d'externalitzar perquè ja hi ha un esgotament i s'han de fer les obres per adequar la fase 4. I això
traduït en costos, de què estem parlant? Estem parlant que s'incorporarà amb més personal, més operaris
durant la primera part de l'any 2024 per identificar les tasques de premsatge i embalatge dels residus i
l'externalització quan es produeixi, que no hi haurà una reducció lineal dels costos de treball i dels recursos
humans perquè es mantindrà tota la línia que hem esmentat abans d'orgànica, voluminosos i lixiviats.

Amb relació a les despeses d'explotació,  també es reduiran les despeses energètiques i  combustibles
relacionades  amb el  premsat  a  conseqüència  de  l'externalització,  però  també  hi  haurà  una  reducció
important per la posada en funcionament d'una turbina de producció de biogàs i  per la instal·lació de
plaques fotovoltaiques a la clausurada fase 1. Hi haurà, això sí, un increment de costos de transport per
part de la fracció resta que caldrà externalitzar, i que si no ho fes el COPATE, també caldria assumir per
part de l'Ajuntament de Tortosa perquè no es podria tornar a endur al Mas de Barberans. I els preus de
gestió de residus de les diferents plantes van més o menys amb els preus…, inclús pagarem una mica
menys que els que s'ofereixen a les diferents plantes de tractament. I la inversió que s'ha de fer i que s'ha
de pagar de la fase 4, es calcula amb una vida útil de la planta de 10 anys i, per tant, també té la seva
repercussió. Vostè ha parlat de dispendi, però per a natros dispendi és no haver invertit ni un euro en
millorar la recollida selectiva a Tortosa, i dispendi és no haver invertit ni un euro en millorar l'eficiència
energètica a Tortosa.

I anant a les afirmacions que mos fan reiteradament a la gestió del senyor Faura a l'hora de gestionar el
COPATE i el famós mig milió d'euros, no entenc com poden estar faltant a la veritat constantment. Perquè
vostès saben que no podem assimilar  estòs  500.000 euros que corresponen a un resultat  econòmic
patrimonial com a una magnitud que res té a veure amb el resultat econòmic que té l’ens, perquè aquesta
mateixa quantitat de menys 500.000 euros, a la que es refereixen, l'any anterior, havia estat positiva de
929.000 euros.  I  saben que el  romanent  de tresoreria  en què es va liquidar el  pressupost  va ser  de
195.000 euros positiu. O que el fons de maniobra era d’1.368.000 euros. Per tant, no sé si és que estan
parlant de forat perquè van demanar un préstec, perquè si estem parlant de forat perquè van demanar un
préstec,  el  préstec  que va demanar quan estaven vostès governant  en este  Ajuntament de 9 milions
d'euros llargs, no sé quina classe de forat deu ser. Per tant, parlem amb propietat. Jo no sé si és que volen
embolicar  la  troca o és  que realment  els han passat  malament les dades,  perquè jo  crec que vostè,
precisament, té prou experiència en gestió municipal per poder interpretar estès dades. Ara, si les hi han
passat malament, llavors això és un altre problema, perquè és importantíssim rebre i transmetre bé la
informació  econòmica,  perquè sinó,  en comptes  de donar  dades econòmiques,  sembla  que estiguem
tocant el violí i aquí estem per a ser seriosos.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Viña. Té la paraula el senyor Arnau, que ha demanat, entenc, per al·lusions.”
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Intervenció del Sr. Arnau

“Sí, gràcies, senyor alcalde. Bé, amb relació al que comentava el senyor Domingo Tomàs, a vorer, vostè sap
perfectament que natros,  l'any  2018, vam demanar que es municipalitzés  el  servei  de neteja viària  i
recollida selectiva, cosa que no va ser acceptada pel govern municipal. I una vegada no va ser acceptada,
com a mal menor, enteníem que era més positiu mancomunar els serveis amb relació a la gestió de la
brossa,  que no se sortís del COPATE. Ho recorda? Suposo, perquè m'acaba de retreure una cosa que
natros…, va ser la nostra segona proposta amb relació al contracte de neteja i la recollida selectiva, i en
cap cas és comparable amb que nosaltres vulguem municipalitzar la gestió d'un servei, com pot ser el
contracte de neteja, amb el  tractament dels residus desvinculat d'este contracte de neteja. Així que el
retret que vostè acaba d'efectuar amb relació a que Acciona o no sé exactament l'empresa,  crec que
també és Acciona, gestiona els residus del COPATE, és més que evident que nosaltres no hi estem d'acord,
però com a mal menor, mancomunar serveis té una reducció de costos. I és evident que si no hi ha hagut
una bona gestió del contracte de neteja, perquè ho hem repetit moltes vegades, és molt difícil amb una
empresa com a Acciona que es puga fer un control adequat del servei que s'està prestant si no es té els
recursos humans necessaris per fer este control del contracte.

Llavors,  aquesta mala gestió del contracte que s'ha fet ha tingut un cost econòmic per  a la ciutat de
Tortosa, i això, evidentment, repercuteix, no és el mateix tractament de recollida selectiva que la fracció
resta, que és, principalment, el gran volum del qual s'està parlant en este cas. Mos diuen que hem donat
un xec en blanc, el que van repetint com un mantra, que no fan demagògia, que no fan populisme. El que
és surrealista i curiós, no sé si és demagògia i populisme, però surrealista ho és, que vostès, que han venut
tots els contractes públics a grans empreses, els contractes públics de Tortosa, ens estiguen retraient a
nosaltres… este contracte públic té uns costos derivats de la mala gestió i mos ho retreuen a nosaltres que
busquem mecanismes i propostes amb relació al govern municipal com la que acabo de dir, però que a
vostès els entra per una orella i els surt per l'altra, com per exemple la prova pilot de recollida selectiva
porta a porta, que vostès van rebutjar repetides vegades, per a començar a disminuir els costos associats
a este contracte, que encara ens queden cinc anys. És impossible trencar este contracte. Clar, vostès no
van posar mecanismes en este contracte perquè si no es gestionava adequadament o si no s’arribava als
percentatges suficients de recollida selectiva, es pogués trencar.

I per això, hem de ser imaginatius amb les propostes per reduir el cost que té associat. Si ara mateix, el
tractament de la planta al Mas de Barberans, evidentment no és la solució preferida que s'hagin de portar
les deixalles a Tivissa, però és que no hi ha alternativa raonable, no és raonable municipalitzar i vostè m’ho
retreu quan vostès mai no han volgut municipalitzar res. Llavors natros, donada la situació que és derivada
de la seva gestió, en molts casos perquè van estar setze anys governant està ciutat, fem propostes que,
per  sort,  estan  sent  acceptades  pel  govern  municipal  i  que  en  els  pròxims  mesos  s'han  de  veure
implementades, i poden seguir en la mateixa línia del retret. El govern municipal pot fer el que consideri
oportú, evidentment no en formem part, però no ens vulguen assimilar al govern municipal perquè quan
hem hagut de votar que no alguna proposta, hem votat que no. I així que poden fer les afirmacions que
consideren oportunes, però com a mínim falsedats no cal que les facin.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Arnau, té la paraula el senyor Tomàs.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“Gràcies, alcalde, regidores, regidors. Senyor Arnau, mire, malgrat que pogués semblar que pugui tindre
alguna cosa jo en contra de la CUP, agraeixo que hagi fet este discurs perquè al final la seva introducció
m'ha agradat molt. Vostè posa de manifest que no era el seu tipus de contracte, fet que este regidor i el
meu grup hem reconegut sempre, i també hem lloat la feina que vostès van fer, perquè malgrat no votar a
favor de l'actual contracte de recollida i de neteja viària, vostès van treballar molt a les comissions i així els
hem reconegut sempre. Dit això, home, és que vostè només ha de fer canviar de canal de pel·lícula. I si en
lloc d'estar aquí, segons quins regidors que vostè els ha posat al govern, hi hagués uns altres que ens va
votar la ciutadania, vostè què diria avui d'estos regidors? Segurament,  vostè sortiria en tromba. Vostè
carregaria cap al fet que acceptem uns costos desmesurats i mos retrauria que, de fons, hi puguin haver
dues empreses de l'IBEX  35.  I  comparteixo amb vostè  bona part  del  discurs  que ha fet,  igual  que la
companya Maria Jesús Viña, la qual ha dit que d'este tema possiblement hauria de conèixer alguna cosa, i
sí,  certament conec alguna cosa, i  en tot moment hem sigut coherents també, senyor Jordan,  amb el
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territori,  la comarca, tot allò que s'ha fet des de Tortosa i que hi havia el COPATE pel mig, s'ha fet en
consens, sabent que Tortosa anava a fer una gestió de la recollida de la brossa i arribant a acords, en
aquell moment, amb l'alcalde de l'Aldea per un tema de la planta de transferència, i amb el president del
COPATE, que si no recordo malament, era el company Paco Gas d'Esquerra Republicana de Catalunya.

Ningú, ningú, ningú pot dir que l'Ajuntament de Tortosa no hagués sigut lleial, compromès i responsable. I
dic i, i separo, i dic responsable perquè no se m’entengui irresponsable. Vam estar on havíem d'estar. Vam
fer el que havíem de fer. I no és de retruc que ara, en un contracte viu que vostè mateix diu que li queden
uns anys fins al seu venciment, ens diguen que això no ha servit de res. Home, doncs vam començar el
2018 en un servei que ens prestava el COPATE per a la recollida a Tortosa de la fracció de selectiva i hem
passat,  les dades ho diuen, d'un 25 a un 53%. Home, és evident que alguna cosa s'ha fet. No estem
satisfets per l'objectiu al qual hem arribat. I això li he dit moltes vegades, jo a vostè també. Li ho he dit
moltes vegades amb la resta de companys dels altres grups polítics. Evidentment, és un contracte viu, és
un servei viu i variable. I avui en dia, la ciutadania, el consum, també és viu i variable. I hi ha algunes coses
que farem ara, segurament, d'aquí quatre o cinc anys, haurem de retocar-les perquè no seran d'utilitat. Per
tant, sí, ara faran una prova pilot de recollida selectiva, la mateixa prova pilot, que si nosaltres estiguéssim
governant, si nosaltres si estiguéssim governant, això ho tiraríem endavant. Perquè entre altres coses, i a
petició seva, el propi contracte preveu una clàusula de modificació en la qual aquestes coses es poden dur
a terme.  Jo no entraré, senyora Viña, en un tema d'un debat i  d'un ball  de números.  Jo crec que els
números al final es poden mirar de quatre maneres,  a mesura que vas voltant la fulla,  pots mirar els
números de moltes maneres, però la realitat és que el COPATE va tindre un tancament negatiu de l'exercici
del 2022. Bé, vostè diu que no, va tindre un tancament negatiu. Però és igual, tampoc vull que això en
féssem tema. La qüestió és, s'han plantejat propostes, s'ha demanat als tècnics amb els quals treballem
conjuntament per veure quines solucions podem tenir perquè Tortosa pague menys a tot això, perquè li
ben asseguro que fa dos anys, fa dos anys, el mateix que ens porten avui a aprovació, ja ens ho volien
empassar. I ves per on, es va poder aturar. Però no per a Tortosa, no? Per a Tortosa i per a tots els pobles
als quals els presta servei el COPATE. Per tant, escoltin, no, és que ara el que farem serà, i ja ho tenim molt
clar el que farem, ja li he dit, si convé, per no allargar-mos en este punt, podem fer un monogràfic sobre el
tema.

La qüestió és que l'abocador del Mas de Barberans es quedarà pràcticament en un tema que es diu
stand-by. I la gent ha de saber, i està bé que fem també un exercici d'explicar-mos a la ciutadania, que
quan es tanca un abocador no és tancar anar-nos-en i ja tornarem al cap de tres anys. Per tant, també els
hi demano una mica de respecte i comprensió per a estòs regidors, que malgrat que els diem coses que no
els agraden, els ho repeteixo, vostès ens en diuen moltes, però quan les diem natros sembla que fan mala
cara. Al final, estem documentats i sabem del que parlem. Per tant, Reiterem el nostre posicionament i dir-
li també senyor Jordan que a la Ràpita governa el PSC i, per tant, hi ha coses que van més allà i formen
part d'este tancament de coses que s'accepten, vinguen com vinguen. La nostra formació, es diu Junts per
Tortosa. Junts per Tortosa va traure 10 regidors a l'Ajuntament de Tortosa perquè així ho van voler les
ciutadanes i els ciutadans de Tortosa, i nosaltres m'ho devem amb ells. I, per tant, per més pactes, acords i
tot el que em diga vostè que hi pugui haver al COPATE, que ho celebro perquè era il·lògic el que passava a
l'anterior mandat. Per tant, tot això que celebren ara, ho poden celebrar també al revés perquè l'anterior
mandat no hi va haver manera i no van voler. Però en tot cas, natros nos devem únicament i exclusivament
a la ciutadania de Tortosa, a les tortosines i els tortosins. Avui hem de denunciar públicament que el 28%
de pujada de les escombraries està directament relacionat amb la delegació de competències que fem
avui. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Domingo. Li recordo que a la Ràpita governa el Partit Socialista amb Junts per Catalunya,
partit amb què vostè forma coalició per a la Diputació o per als Consells Comarcals, com tothom sap, i, per
tant, crec que això ningú ho qüestiona. I torno a insistir que l'actual govern del COPATE, com vostè mateix
ha dit, està format per la majoria de les formacions polítiques en representació a les Terres de l'Ebre. Per
tant, Esquerra Republicana, com vostè molt bé deia, Partit Socialista, com també vostè recordava, però
també Junts per Catalunya i que, per tant, totes aquestes propostes que es fan, es fan des de la immensa
majoria d'estos partits en representació a tots els ajuntaments i que vostès també aquí tenen un acord
amb ells i,  per tant, formen part de la seva coalició, perquè així vostès estan al Consell Comarcal o la
senyora Roigé està a la Diputació de Tarragona. Dintre això, té la paraula la senyora Viña.”

-  Pàg. 41 / 50 -           MGE/erc



Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies, alcalde. S'ha remuntat als temps passats, ho recordo jo també, i quan es va optar per la recollida
a banda de la recollida que feia el  COPATE, ja es va dir que el preu que es pagaria per la gestió i  el
tractament dels residus seria diferent al  preu que si  es feia tota la gestió integral. Per això Deltebre i
Tortosa paguen un altre preu i això ho recordo jo i ho recorda vostè. I anem enrere també, quan s'estava
referint al  2021 i  per  a no faltar ni  equivocar-me absolutament en res, li  passaré a llegir  textualment
l'informe que tenim del  Consorci  de Polítiques Ambientals  per  poder  justificar  aquests  increments:  “El
2021, estòs serveis tècnics van proposar externalitzar el 25% de la producció de resta, 12.000 tones, per
tal de no arribar al moment de no poder dipositar els residus i tenir els inconvenients d'incrementar els
mitjans de transferència per sobre dels disposats i tindre les instal·lacions de tractament sense l'ús pel
qual  han estat  pensades.  Finalment,  es  va  optar  a  solucions enfocades a  maximitzar  la  capacitat  de
tractament, com ara definir la cota de clausura d'una alçada superior, ajustant-se a l'autorització ambiental
i a un Reial decret que ho autoritza. L'altra mesura va ser adquirir una retractiladora i una compactadora
de voluminosos, comptant amb un finançament extern, i malgrat els esforços, només s'ha pogut posar en
marxa la retractiladora i, actualment, s'està en les darreres fases de l'adjudicació de la compactadora i es
preveu la seva posada en funcionament durant el mes de desembre del 23. Estòs retards han condicionat
l'explotació del 2023 i en els darrers aixecaments topogràfics es constata que no es pot encarir els volums
autoritzats i previstos per al 2024 sense superar les cotes concretades al projecte d'adequació al Reial
decret. Per tant, s'ha de buscar un destí alternatiu per a poder actuar a la fase quatre, com ja hem dit.”
Amb la qual cosa, pot ser en aquell moment sí que van poder-ho ajornar, però ara no ho podem ajornar. I
per responsabilitat, com he dit abans, l'Ajuntament de Tortosa contribuirà a adequar la planta de Mas de
Barberans per poder portar el tractament dels residus. Moltes gràcies, senyor Arnau, pel seu suport.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Sí, per al·lusions té la paraula el senyor Tomàs? Entenc?”

Intervenció del Sr. Tomàs

“Sí, només senyora Viña, mire, no he qüestionat en cap moment si nosaltres hem de pagar més o no. És
més,  li  diré,  si  nosaltres  paguem  més,  és  perquè  mantenim  un  compromís  d'utilitzar  la  planta  de
transferència de l’Aldea que la majoria de serveis que es realitzen no passen per allí. Dit això, torno al
mateix.  Aquí  hi  ha  marge  de negociació.  Aquí  hi  ha  marge de negociació.  I  està  retractiladora  i  està
compactadora de les quals m'està parlant vostè avui és la conseqüència, el resultat, del fet que allò que
era  impossible  fa  dos  anys,  es  va  poder  aconseguir  que  podíem  seguir  dipositant  sempre  quan
compactéssim. Jo ja sé que l'abocador del Mas té un problema i que està arribant al final de la seva vida
útil, i el final de la vida útil de l'abocador del Mas va estrictament lligat a la inoperància de les gestions per
tal de tindre'l dins el termini i en la forma escaient. Els terrenys es van adquirir fa quatre dies, senyora Viña.
Li torno a repetir. No repetirem... O sigui, crec que no hem de fer avui aquí un monogràfic sobre el tema,
però  estaria  encantat,  si  volen en algun  moment,  fer-lo.  Suposo  que la  meva portaveu  també estarà
d'acord què se'n parli d'este tema perquè al final s'ha fet una feina important i entre tots hauríem de vetllar
que es fes justícia a la ciutadania de Tortosa i no paguéssim estòs 400.000 euros com si res. Moltes
gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Tomàs. Té la paraula la senyora Roigé per al·lusions.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Sí, per al·lusions, gràcies, alcalde, regidors i regidores. Com m'han al·ludit, reiterar i recordar-los a tots que
els deu regidors que estem aquí, que som el grup majoritari en este Ajuntament i els que van guanyar les
eleccions, ens van presentar en coalició, però tots pertanyem al partit polític de Junts per Tortosa i que al
Consell Comarcal estem amb una coalició de Junts per Catalunya, Junts per Tortosa i Enlairem Deltebre.
Tres partits. No com vostès, per exemple, el senyor Paco Vallespí forma part del partit, del Grup municipal
del Partit Socialista, el grup comarcal. No hi ha una coalició en aquell cas. S’han conformat com a grup del
Partit Socialista, com va fer evident també la secretaria del Consell Comarcal. Per tant, els torno a demanar
una mica  de respecte,  respecte  al  que natros  estem representant.  Igual  que la  Diputació,  que hi  ha
membres que també som, no només jo, independents dintre del grup de la mateixa Diputació. Que veig
que això els agrada molt i ho han començat a dir contínuament, però que en tot cas els deu regidors que
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estem aquí ens van presentar com a Junts per Tortosa i seguim sent Junts per Tortosa i defensem els
interessos de Tortosa. I natros això no ho haguéssim votat a favor. 

I  el  regidor,  el  senyor  Arnau,  si  hagués  sigut  jo  l'alcaldessa,  ho  hagués  votat  en  contra.  N'estic
absolutament convençuda que ho hagués fet. Per tant, ara és evident que el canvi d'actitud és perquè
l'alcaldia és diferent i perquè allò ‘d'agranem-los’ ja està fet i, per tant, ara hem de votar que sí a tot. 

I  a la senyora Viña, mentrestant estava el  senyor Domingo Tomàs i  vostè parlant,  he buscat l'informe
d'Intervenció del Consell Comarcal. No té res a veure un préstec amb un tancament, amb una liquidació.
Un préstec és un préstec, igual que suposo que vostès faran un préstec el pròxim pressupost. Suposo o ho
dedueixo, ja ho veurem quan el tinguem. Però en tot cas, un préstec és un préstec, i un tancament, i vostè
ho sap, per tant, no vulgui enganyar la ciutadania, és el tancament de cada any. I el tancament del COPATE
de l'any passat va ser de 539.183,74 en negatiu, informe de la interventora, en este cas. Per tant, no
menteixin, van deixar un forat, el senyor Faura va deixar un forat, Esquerra Republicana va deixar un forat
de 500.000 euros, i ara pretenen que això a l'Ajuntament de Tortosa, als quals se'ls incrementa més que a
la resta d'ajuntaments de la comarca, ho paguen.

Natros ja hi estàvem en contra. Vostès hi estan a favor. Jo entenc a vostè que ha de fer tot el que diu
Esquerra Republicana, no entenc l'alcalde que accepti sense cap consideració que li vingui una factura de
400.000 euros més i que això ho accepti sense dir absolutament res, ni al Consell d'Alcaldes ni després,
entenc, tampoc a nivell de Consell Comarcal. Per tant, això és el que nosaltres avui estem criticant i el que
no  entenem  que  faci  l'Ajuntament  de  Tortosa,  que  és  acceptar  aquesta  pujada  del  22%,  sense
absolutament cap altra cosa que dir que sí, i fer evident està pujada, suposo que per poder compensar els
sous que tenen els vicepresidents, en este cas, en tenim un aquí assentat, i també la resta de sous que
tenen allà al COPATE.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, senyora Roigé, ja hem fet el debat i crec que queda evident quin és el motiu pel qual s'ha
incrementat este preu a nivell del COPATE. Li torno a repetir que està governat de manera transversal per
Junts per Catalunya, partit que li agradi o no, vostè té una coalició com vostè mateixa ha dit, amb ells i que,
per tant, gràcies a això, també hi ha regidors del seu grup que tenen representació al Consell Comarcal, i
indirectament al COPATE o a la Diputació vostè mateixa. I, per tant, crec que el debat ja l'hem dit i, per tant,
entenc. Senyor Víctor Grau, ara em demana també per al·lusions la paraula.”

Intervenció del Sr. Grau

“Sí, seré breu. Tant el company regidor, el senyor Tomàs, com a la portaveu del grup de Junts per Tortosa,
per  al·lusions  en dues  ocasions.  Home,  vostès s’haurien  de preguntar  perquè Junts  per  Catalunya va
nomenar, farà dues setmanes, la vicepresidenta per part de Junts per Catalunya. Vostès ho haurien de
saber. No, preguntin-se el perquè, preguntin-se el perquè.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Sí, senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Només un apunt, per al·lusions, de nou. Segurament pel mateix que el van nomenar a vostè.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé. Més enllà d'este debat de coalicions, de partits i que tots hem pogut presenciar, la realitat és
que, finalment, el tercer punt de l'ordre del dia s'aprova.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i deu
vots en contra corresponents als membres de la corporació del grup municipal de JUNTS (10).
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II. PART NO RESOLUTIVA

04 – DACIÓ DE COMPTE DELS EXTRACTES DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL i
RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA

a) Extractes de la Junta de Govern Local:

- 69/2023, de 20/11/2023 – ordinària.
- 70/2023, de 21/11/2023 – extraordinària i urgent.
- 71/2023, de 27/11/2023 – ordinària.
- 72/2023, de 24/11/2023 – extraordinària i urgent.
- 73/2023, de 30/11/2023 – extraordinària i urgent.
- 74/2023, de 04/12/2023 – ordinària.
- 75/2023, de 11/12/2023 – ordinària.
- 76/2023, de 05/12/2023 – extraordinària i urgent.
- 77/2023, de 13/12/2023 – extraordinària i urgent.
- 78/2023, de 18/12/2023 – ordinària.
- 79/2023, de 14/12/2023 – extraordinària i urgent.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 3642/2023 a la 4015/2023.

*-*-*

El consistori en queda assabentat.

05 – INFORMES DE L’ALCALDIA. 

No n’hi ha.

06 – CONTROL DELS ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

1. INTERVENCIÓ DEL SR. ÒSCAR OLOGARAY ARASA

Sr. Ologaray:  “Gràcies, alcalde, regidores i regidors, bona tarda. El nostre grup vam detectar que s'havia
tramitat la contractació de diferents serveis ordinaris de la Festa del Renaixement com a contracte artístic
per exclusivitat. Aquests contractes són adients en aquells serveis únics que només pot oferir un proveïdor,
per exemple, un concert, una obra de teatre o un espectable, perquè la voluntat és la de contractar un grup
concret, no qualsevol grup musical. No obstant això, la Llei de contractació és restrictiva i requereix que
aquests  casos estiguin  ben justificats  amb un informe tècnic  incorporat  a l'expedient  de contractació.
Entendrà que quan vam veure que vostè signava contractes per  exclusivitat  artística per al  lloguer de
cadires,  per  a  un  vídeo  promocional  o  per  sonoritzar  actes,  van  presentar  una  bateria  d'instàncies
sol·licitant els informes tècnics d'estos nou expedients. Van passar els 10 dies que marca la normativa i no
ens van donar resposta. La Comissió per la Garantia d'Accés a la Informació Pública, la GAIP, els va instar a
lliurar-nos la documentació sol·licitada, qualificant aquesta falta de transparència com un fet molt greu.
Una opacitat que és el dia a dia del seu govern.

El passat divendres, dia 5 de gener, 70 dies després de la petició, ens van entregar els informes sol·licitats.
Desconec quant de temps pot costar escanejar i enviar nou informes. Deu minuts, vint minuts. Vistos els
informes signats pel senyor Grau, en ells s'afirma que els següents conceptes, la instal·lació d'uns punts de
llum, la traducció en llengua de signes, la filmació d'un vídeo, el servei d'engalament, el lloguer de cadires,
bancs i grues, la instal·lació de cablejat, la sonorització dels actes, el lloguer de cadires addicionals o la
instal·lació d'un trust són una ‘representació artística singular’ en el marc de la programació de la Festa del
Renaixement. El nostre grup estem convençuts que tots els presents compartim que cap d’aquests nou
conceptes són una representació artística sinó que són un servei, i a més, no hi ha cap exclusivitat, perquè
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tots aquests serveis hi ha molts proveïdors que els poden prestar. En resum, poden afirmar que es tracta
de contractes d'exclusivitat artística o com nosaltres entenem, han estat vulnerant la Llei de contractes,
contractant com a representació artística singular serveis que no ho són?”

Sr Alcalde: “Gràcies, senyor Ologaray. Recepciono la seva pregunta i li donarem resposta al proper ple, tot i
que, evidentment, tinc informació al respecte, però que volem també acabar de comprovar.”

2. INTERVENCIÓ DE LA SRA. ANNA REHUES GRAU

Sra. Rehues: “Gràcies, alcalde, regidores i regidors. Des que es va constituir el nou govern municipal, es va
tardar 6 mesos a nomenar els representants dels Consells de Poble dels Reguers i Vinallop, acord que es
va aprovar en el ple del dia 4 de desembre. Avui, pràcticament set mesos després, des de la seva entrada
al govern, encara no s'ha constituït cap Consell de Poble. Durant aquests mesos s'han fet actuacions, tant
als Reguers com a Vinallop. Han finalitzat obres fetes pel nostre govern, s'han fet festes, s'ha celebrat, en
el cas dels Reguers, la Fira del Rovelló. A Vinallop s'han disputat competicions esportives, entre d'altres. I
els Consells de Poble han continuat sense constituir-se. Recordem que els Consells de Poble són òrgans de
participació territorial de caràcter consultiu, dels quals es dota l'Ajuntament de Tortosa per assessorar-se i
rebre  propostes  de la  ciutadania  respecte  al  funcionament  del  poble.  El  seu  objectiu  és  permetre  la
màxima  participació,  així  és  com  ho  regula  l'article  34  del  Reglament  de  participació  ciutadana  de
l'Ajuntament de Tortosa. I, per tant, aquesta demora és injustificada i és una clara mostra de menyspreu al
grup majoritari dels dos pobles. 

Perquè recordo que Esther Vidal amb Junts pels Reguers va treure el 61% dels vots, enfront del 24 i el 7%
que van treure el PSC i Esquerra Republicana, respectivament. I  José Antonio Estíbalez amb Junts per
Vinallop va treure el 64% dels bots, mentre que els representants del PSC i Esquerra Republicana van
treure el 20 i el 5% respectivament. Estem novament davant un nou exemple de la falta de transparència
del govern tripartit i una falta al propi reglament de l'Ajuntament, que en l'article 37.4 indica que s'ha de
convocar  almenys  una  sessió  ordinària  cada 6  mesos.  Lamentem  que  tinguem un  govern  que  no  té
projecte a cap dels dos pobles i que tampoc en vol tenir. És per aquest motiu que la nostra pregunta és:
senyor  alcalde,  quan  es  convocaran els  Consells  de  Poble  dels  dos  pobles,  tant  als  Reguers,  com a
Vinallop?  I  al  mateix  temps  també  aprofito  per  fer-li  un  prec,  que  és  que  es  convoquin  de  manera
immediata,  ja  que de no fer-ho és un menyspreu  clar  per  a la  majoria  dels  votants dels dos pobles.
Gràcies.”

Sr. Alcalde:  “Senyora Rehues, gràcies per recordar-nos els resultats electorals dels diferents pobles. Veig
que es té molta memòria. Jo també en tinc quan vostè va perdre les eleccions als Reguers fa uns anys i la
van nomenar com a alcaldessa. Però dit això, recepciono la seva pregunta i en el pròxim ple li contestaré.
Certament, s'han fet moltes coses als Reguers i a Vinallop. Vostè, suposo, que les coneix,  i  més que en
farem. I com li dic i com diu el ROM, en el pròxim ple li donarem resposta. Té per al·lusions, entenc, o com a
rèplica, té una altra vegada la paraula.”

Sra. Rehues:  “Sí, gràcies, alcalde. Sí, és cert. Nosaltres, l'any 2019, vam treure 23 vots de diferència. El
2023, la diferència va ser de 118 vots. I l'últim Consell de Pobles es va celebrar el dia 6 de març. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Gràcies per la informació, gràcies per la memòria. Sí, certament, vostè va perdre les eleccions
l'any 2019 i va ser nomenada. Ara, a la que hi va haver una altra candidata, es va guanyar, però vostè sí
que les va perdre en este cas.”

3. INTERVENCIÓ DEL SR. ROGER PEDRET PIJOAN 

Sr.  Pedret:  “Gràcies,  alcalde,  regidores,  regidors,  bona  tarda.  Si  ara  parlàvem  que  han  passat  ja
pràcticament set mesos des que van accedir al govern municipal i encara no han convocat els Consells de
Pobles,  ara  els  volem  preguntar  si  tenen  intenció  de  convocar  els  diferents  Consells  de  Participació
Ciutadana que vam impulsar en els darrers anys. Parlo del Consell d'Igualtat, Consell LGTBI+, el Consell de
Salut, el Consell de Gent Gran i el Consell de Drets Socials. Estòs consells, segons marca els seus estatuts,
s'han de reunir dos cops a l'any i el 23, només es van reunir al principi d'any, convocats per l'alcaldessa
Meritxell Roigé. Dic això perquè quan vostès estaven a l’oposició, van ser molt crítics amb el fet que la
periodicitat dels Consells fos cada 6 mesos, reclamant que es convoquessin més sovint. Sobta que ara que
porten ja  set  mesos  de govern no s'hagin  ni  constituït.  En tot  cas,  la  pregunta  seria  si  tenen previst
convocar-los i quan ho pensen fer. Gràcies.”
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Sr. Alcalde: “Gràcies, senyor Pedret. La veritat és que sorprèn està pregunta perquè com vostè mateix diu,
el mandat anterior, es convocaven quan es convocaven i, a més a més, els van renovar pocs dies abans de
les eleccions, en lloc de fer-ho al principi del mandat, que és el que farem des d'este govern. Per tant,
recepciono la seva pregunta i en el pròxim ple li donaré resposta.”

4. INTERVENCIÓ DEL SR. JOAN CARLES BONFILL MORENO

Sr. Bonfill:  “Senyor alcalde,  senyores i  senyors regidors,  en data 4 de desembre del 2023,  en aquest
plenari, vàrem formular una pregunta en referència a un abocador descontrolat i de la tala de vegetació del
bosc de Ribera, existent sota el pont del Mil·lenari, al marge dret del riu Ebre, concretament a l'Horta de
Sant Vicent, al barri de Ferreries. La pregunta, senyor alcalde, és la següent. Voldríem saber si des de la
data del 4 de desembre del 2023, s'ha fet alguna acció per netejar i clausurar aquest abocador perquè
hem pogut  veure  que cada dia  hi  ha  més brutícia  acumulada,  matalassos,  piques  de lavabos,  petits
electrodomèstics,  runes,  etcètera.  I  en  referència  a  la  tala  de  vegetació,  voldríem  saber  quina  acció
correspon,  si  és de caràcter privat o correspon a alguna administració concreta aquesta acció.  Moltes
gràcies.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyor Bonfill. Està era una de les respostes que els havíem de donar precisament
avui perquè havia sigut a l'anterior, crec que la va fer el senyor Domingo Tomàs, si no recordo malament.
Certament,  s'està  actuant  ja,  s'ha enviat  a  l'empresa  de neteja,  ho parlàvem fa uns dies,  de manera
progressiva, però certament continuen arribant més deixalles en aquesta zona. He de recordar-li que és un
tema que no és d'ara, perquè ho vam patir durant estòs últims anys este abocador i també va sortir aquí al
ple en diverses ocasions. I amb relació a l'altra qüestió que vostè em preguntava, com no la sé de manera
concreta, també li respondrem en el pròxim ple. Entenc que no hi ha més preguntes? Sí?”

5. INTERVENCIÓ DE LA SRA. MÒNICA RIPOLL CASTELLÓ

Sra. Ripoll: “Gràcies, alcalde, regidores i regidors. El passat ple ordinari que el Grup municipal de Junts per
Tortosa vam preguntar-li per què davant de dues ofertes diferents a l'expedient de contractació del Punt
Lila, de 4.000 i 6.200 €, s'havia adjudicat el contracte a la segona opció, que és un 54% més cara, i també
li vam preguntar per què es va signar el contracte en data posterior a l'inici de la Festa del Renaixement,
tot lligat al fet que la presidenta de la cooperativa contractada AvantEbre és membre de la seva llista
electoral, i podria això comportar un tracte de favor. Al respecte ens va contestar la senyora Lleixà i a la
Comissió de Cultura i Festes del 13 de desembre li vam preguntar a la senyora Lleixà al respecte i ens va
respondre al·legant que informaria la Comissió d'Atenció a les Persones, que és la que es va fer el 21 de
desembre, on no va informar d'aquest tema ni tampoc de cap tema del seu departament, com tampoc ho
van fer  la  resta  de regidors  ni  d’Esports,  ni  d’Ensenyament,  ni  d'Inserció social.  Pel  fet  de tot  això,  li
pregunto, senyor alcalde: com pot ser que el dia 18 d'octubre rebem un expedient incomplet on no consta
un informe tècnic que consideren vostès determinant per a l'adjudicació del contracte, i apareix mesos
després? Com és que aquest informe no té data i està signat a mà i no digitalment, com la resta d'informes
que hi ha en el document de l'expedient de la contractació? Aquest detall pot fer sospitar que aquesta cosa
hagués sigut un mal fet. Com pot ser que la justificació per adjudicar un informe és que els tècnics s’han
contractat tenint un curs que no era requisit obligatori del contracte? La Llei de contractació pública no
permet afegir nou requisits a un cop redactades les bases o un cop sol·licitat el pressupost en contractes
menors,  perquè això comportaria  un tracte de favor  a l'hora d'adjudicar.  I  per  últim,  senyor  Jordan,  li
preguem que sigui transparent i que reconeguin que van adjudicar el contracte del Punt Lila a AvantEbre,
operativa presidida per un membre de la seva llista electoral el 21 de juliol, un dia després de l'inici de la
seva activitat a la Festa del Renaixement amb un sobrecost addicional de més de 2.000 euros, és a dir, un
54% més car directament. I reconegui que és un contracte fraudulent i que es va fer l'informe tècnic que
no estava a l'expedient, posteriorment, després que nosaltres haguéssim fet entrar la instància i que no va
ser el mes de juliol on es va adjudicar el contracte. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Ripoll. No he de reconèixer res del que vostè ha dit perquè no és així, però en
tot cas li dono la paraula a la senyora Lleixà perquè li pugui contestar algunes de les qüestions que vostè
ha demanat.”

Sra. Lleixà: “A veure, és veritat que el senyor Ologaray va preguntar per este fet, pel Punt Lila a la Comissió
de Cultura, i que se'l va adreçar al fet que no era la comissió, encara que estava relacionat, evidentment,
amb festes o amb Renaixement, que la comissió a la qual li  pertocava era la Comissió d'Atenció a les
Persones on no, vostè no va fer, mai de fet, mai, fins ara, no ha fet allí cap pregunta al respecte. Sí que ja
s'havia respost per escrit a la pregunta que van fer després del ple i se'ls hi va adjuntar l'esmentat informe.
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També els hi recordo que quan es fa este tipus de contracte no és necessari tenir més d'una oferta. I que
també li recordo, tal com vam parlar en este ple, que hi havia un procediment que es va aturar i així em
van informar les tècniques perquè va coincidir amb el canvi de govern. I també li  recordo que com en
aquell moment tampoc no vam fer el canvi, que hagués sigut el lògic, evidentment, és la seva paraula
contra la meva, hi ha un informe fet per unes tècniques on expliquen el perquè. I també este sobrecost,
també li recordo, que allí es parlava de dues persones, crec que autònomes, i estès persones també ens
constava que allà hi podria haver  algun tipus de problema a l'hora que Intervenció acceptés per un mateix
objecte dos contractes amb el mateix objectiu.

Per això, es va procedir a demanar un altre pressupost, que és el que finalment es va atorgar i que, a més
a més, en este cas, és una empresa de dilatada experiència on acreditaven aquesta formació que, tot i no
ser obligatòria, evidentment, és molt bo poder-la acreditar que la tenien i així ho podíem fer, i que, a més a
més,  aportaven  més  tècniques  que  també crec  que  ens  van  demanar,  si  no  recordo  malament,  els
informes posteriors als determinats Punts Lila.” 

Sr. Alcalde: “Hauria d’anar acabant, senyora Lleixà.”

Sra. Lleixà: “I que, per tant, este import superior també ve justificat perquè no eren tres tècniques sinó que
eren cinc en itinerància i formacions prèvies.”

Sr. Alcalde: “Té la paraula la senyora Ripoll.”

Sra. Ripoll: “Mire, senyora Lleixà, vostè parla de l'altre mandat. I realment la tècnica que estava en aquell
moment era jo com a regidora d'igualtat. Per tant, vostè pot explicar què li han comentat, però la que vaig
conèixer l'expedient de contractació vaig ser jo mateixa i no el vaig aturar. L'únic que feia falta era l'últim
pas del procés administratiu, que era signar el contracte. Per tant, no digui coses que no són, perquè
vostè, primerament,  no hi era. El traspàs es va fer com es va fer, però jo li vaig dir que si tenia algun
problema, que li digués directament a l'alcaldessa, a la senyora Meritxell Roigé, que jo li feia el traspàs, i
vostè no es va posar en contacte en cap moment amb ella per a preguntar-li res del meu departament.
Primera. Segona, el que no consta a l'informe, que vostè diu que no constava el tema que hi podia haver
un informe que si aquestes persones tenien el curset o no, jo li dic que quan vostè fa un contracte menor,
ha d'especificar què cal en aquell contracte menor. Si després vostè és la delegada territorial d'Igualtat i fa
uns cursos, està molt bé, però aquí està representant regidora d'igualtat. I això vol dir que vostè no va
exigir, per tant, no pot puntuar després per a poder adjudicar un contracte menor, perquè està ficant en
diferent igualtat una cosa que no ha requerit als altres i no li ha enviat cap requeriment a l'altre pressupost
com de fer-ho vostè ho hauria demanat.”

Sr. Alcalde: “Hauria d'anar acabant. senyora Ripoll. Sí, té la paraula la senyora Lleixà.”

Sra. Lleixà: “Mire, el que sí que està clar, perquè vaig ser jo personalment, i de traspàs no n’hi va haver.
Per  tant,  com no hi  va  haver  traspàs,  ja  li  vaig  dir  l'altra  vegada,  la  seva  paraula  contra  la  meva,  i
evidentment, jo amb el que em diuen les tècniques, me'n fio. D'acord? Està la primera, sempre confonem
les coses i no té res que veure que jo, a més a més, sigui la directora territorial d'Igualtat. Per això mateix,
sé del que parlo. I un altre tema és que tanta preocupació, tenen el pla d'igualtat caducat des de fa bastant
de temps. O sigui que menys lliçons.”

Sr. Alcalde:  “Molt bé senyora Lleixà, hi ha dos moments de rèpliques i,  per tant, passem a la següent
pregunta.”

6. INTERVENCIÓ DEL SR. JORDI SOROLLA DURÁN

Sr. Sorolla:  “Gràcies, alcalde, regidores, regidors. El nostre grup, per quart ple consecutiu, reiterem que
se'ns respongui en temps i forma a les instàncies i sol·licituds d'informació que demanem. Tal com indica el
Reglament Orgànic Municipal, en l'article 39, apartat tercer, tenen vostès un termini màxim de 10 dies per
facilitar-nos  la  documentació.  Actualment,  tenen  30  instàncies  que  estan  pendents  d'una  resposta,  i
d'aquestes 30 n'hi ha 19 que ja han esgotat amb escreix el termini establert per respondre. A més a més,
hi ha unes instàncies que no han donat tota la informació que demanàvem. Tenen, de fet, instàncies del
mes d'agost que encara no han respost donant tota la informació. I  es nota que avui hi ha ple.  Entre
divendres i  avui  ens han fet  arribar  resposta a 20 instàncies,  algunes incompletes i  sense respondre
directament allò que els preguntàvem. Llàstima que no hi hagi plens ordinaris més sovint, no? Com vostès
ja saben, ho hem posat en coneixement de la GAIP, la Comissió per la Garantia d'Accés a la Informació
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Pública, que ja ha resolt algunes de les peticions qualificant de molt greu que estiguin ocultant informació i
dificultant la tasca de l’oposició.

A més,  els estem reclamant gairebé de forma diària que donen resposta de forma urgent a totes les
peticions. De fet, en només 6 mesos ja acumulen 41 reclamacions de la GAIP. I d'aquestes 41, 11 estan
obertes i cada dia n'acumulen més i més perquè no ens donen resposta. I perquè a tothom li quedi clar,
durant l'anterior mandat, la GAIP només va obrir un expedient per una petició de l'oposició i no va arribar a
resoldre-ho perquè es va respondre  abans.  Va ser  una petició  que demanava molta informació d'una
societat  que calia  molt  de temps per  preparar-la.  Un expedient,  en tot el  mandat,  sent  l'alcaldessa la
Meritxell  Roigé, enfront  dels 41 expedients que els reclama la GAIP en només 6 mesos,  quan vostès
s'omplien  la  boca quan deien que serien  els  més  transparents.  Per  tot  això,  esperem novament  que
compleixin amb el reglament i donin resposta a les instàncies que presentem. Gràcies.”

Sr.  Alcalde:  “Gràcies,  senyor  Sorolla.  Ja  li  he  comentat  a  la  seva  portaveu  a  la  junta  de  portaveus,
precisament, que de totes aquestes peticions en queden quatre de pendents  en temps i forma. Com a
mínim, estès són els nostres càlculs, més enllà de les últimes que han entrat durant estòs dies d'any nou
que en són més dels dies que hi ha a l'any. I també li vaig dir l'altre dia que si vostès, finalment, porten, per
exemple, a la GAIP coses, com per exemple, que no els agrada com s'escaneja el dossier de premsa, si ho
estan portant tot allà, però hi ha coses que són absurdes. De totes maneres, dir-li que les que no se'ls ha
donat és perquè encara no tenim la informació, les altres estan en temps i forma i que en tot cas els hi
farem arribar el més prompte possible.”

7. INTERVENCIÓ DE LA SRA. MERITXELL ROIGÉ PEDROLA

Sra. Roigé:  “Sí,  començaré per un prec o recordatori.  De fet,  encara estan entrant en estòs moments
instàncies seues. Veig que estem rebent notificacions, vaig rebent notificacions mentre estem aquí al ple
que van rebent notificacions, com ha dit el senyor Sorolla. Suposo que és la manera de quan hi ha ple,
tenim les  notificacions  de coses  del  mes  d'agost,  per  exemple.  En tot  cas,  també un altre  prec  i  un
recordatori, en este cas, perquè com veig que està molt interessat amb els bots de la senyora Rehues, el
2019, que eren 23 vots respecte al seu candidat. Ara estem parlant d'un 61% respecte al 20% que va
treure el seu candidat. Avui, alcalde, 118 vots de diferència, però també li recordo el seu resultat, perquè
vostè avui encapçala un govern de perdedors, on va perdre un 20% dels vots, en este cas, va perdre un
regidor i un 20% dels vots, tot i anar tots junts. I en este cas, amb 1912 vots més nosaltres que vostès, i
3.740 que la seva la companya d'Esquerra Republicana. Per tant, potser estaria bé que pareix de donar-li
lliçons a la senyora Rehues del 2019 i que se situï al 2023, que és molt més escandalós.

Passo a la  pregunta.  Abans parlàvem que fa set  mesos  encara no s'havien constituït  els  Consells  de
Pobles, davant de la pregunta que li ha fet la regidora Anna Rehues. El que sí que van fer el passat mes de
desembre, i  els ha costat 6 mesos, però ho van fer,  finalment,  va ser nomenar els representants dels
pobles i de les entitats, que van manifestar que enteníem que no reunia el que sempre havia reunit este
consens tant al poble de Vinallop com al poble dels Reguers. I el que li vull fer és un prec, però en este cas
aniria quasi més enllà. Jo diria que és una demanda que fem des del nostre grup i que també la fa molta
gent dels Reguers que no entén que avui estiguem en la situació que ara li exposaré. Quan es parla de
violència masclista, s'ha de ser molt contundent i no serveixen de res uns discursos si després no s'actua, i
aquests discursos acaben sent discursos buits. Jo ho dic perquè el representant proposat pel seu partit,
pel PSC i per Movem, al poble dels Reguers, ha estat detingut per presumptes maltractaments a la seva
dona. I este és un tema que és conegut per tot el poble i, per tant, no s'entén que avui està persona encara
sigui representant seu, senyor Jordan.

Una persona que va ser representant, proposada pel PSC i Movem i escollida per este ple. Una persona
que maltracta la seva parella i que ha estat detinguda pels Mossos d'Esquadra per agressions, no és digna
de ser representant ni el Consell dels Reguers ni a cap consell ni a cap institució. Per tant, li pregunto que
per què no l'ha cessat ja i per què no l'han canviat i quan pensem fer-ho?”

Sr. Alcalde: “Doncs, mire, una cosa molta senzilla, que no tinc aquesta informació que vostè m'acaba de dir
aquí i,  per  tant,  en el  moment en què poguéssim comprovar  el  que vostè acaba de dir-me,  prendrem
decisions al respecte, però com es pot imaginar, no tenia aquesta informació que vostè mos està donant
en estòs moments aquí.”

Sra. Roigé:  “Em sembla molt estrany que vostès no tinguin aquesta informació. Tinc entès que el seu
representant al poble dels Reguers la té, així com els membres que hi ha al Consell, i com la major part del
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poble, de fet, perquè és un tema que ha sigut conegut per tot el poble i em sembla molt greu que avui
encara estiguem aquí. Per tant, entenc que ben aviat portaran el seu cessament a este plenari. 

I per últim, la següent pregunta.” 

Sr. Alcalde: “Sí.” 

Sra. Roigé: “Avui som a dia 8 de gener i continuem sense notícies del pressupost. Tenen el sí de la CUP des
del mes de juny, en aquesta situació que ja li recordem i que ja sé que no li agrada este xec en blanc per
fer el que vulgui, i no han estat capaços de presentar-ho a termini perquè el dia 1 de gener fos vigent, amb
el que això suposa per a la ciutat, més enllà de la feina dels tècnics que han hagut de fer el tancament,
prorrogar el pressupost i fer el pressupost nou. Avui encara no en sabem res, no tenim cap documentació
al  respecte,  no  tenim  capítols,  no  tenim  absolutament  res,  no  sabem  res.  Quan  preguntem  a  les
comissions  ens diuen «quan ho tinguem, ho haurem acabat,  us ho donarem.»  I  avui  ens han dit  que
segurament en Junta de portaveus, abans que s'acabi el mes de gener.

Als  mitjans de comunicació,  primer,  els  van dir  que portarien aprovació el  pressupost  el  desembre.  A
principis de desembre, els van dir durant el mes d'octubre-novembre. Després, els van dir que a l'acabar
l'any estaria aprovat. Després, que seria la primera setmana de gener, que ja ha passat.  I  la setmana
passada,  se'ls  va dir  que quan s'acabés el  mes  de gener.  És  evident  que este  govern tripartit  és  un
desgavell, que no tenen projecte, que no tenen planificació i que la ciutat, una vegada més, és evident que
els va molt gran, com tothom està veient. Van córrer molt per apujar els impostos, això sí, això es va fer
ràpidament i a termini, perquè el dia 1 de gener fossin vigents i, per tant, poguéssim tindre estès pujades
d'escombraries, d'IBI, d'IAE, etcètera, que, per cert, abans quan ha parlat d'Amposta o de la Ràpita, amb
Amposta sí que han tirat enrere quan han vist l'aportació per part de l'Estat. Però en tot cas, vostès han dit
que nosaltres no li vam dir res. Per tant, ja m'avanço al que segurament contestarà perquè és el que ha dit
a la premsa i és que ho té mal entès. Qui governa són vostès, govern de perdedors, però són vostès els que
governaran i són vostès els que tenen la responsabilitat de fer el pressupost, de dir quines són les seves
prioritats, quins són els ingressos que hi ha, perquè encara tenen minoria, que jo ho sàpiga, o ja els han dit
absolutament que sí a tot i, per tant, no sé, encara… o s'han cregut que encara estan a l'oposició i, per
tant, no estan convençuts que estan al govern i que, en definitiva, el que han de fer és governar i presentar
el pressupost i presentar-nos la documentació. Per tant, li reitero una vegada més…”

Sr. Alcalde: “Hauria d'anar acabant, senyora Roigé.”

Sra.  Roigé:  “Acabo,  quan se'ns  entregaran els  diferents  capítols,  quan tindrem la  documentació,  com
sempre s'havia fet prèviament, per tal de poder-ho pactar i analitzar i treballar per part d'esta formació que
representem la majoria dels tortosins i tortosines.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Roigé. Més enllà de tot el teatre que acaba de fer, i que entenc que l'ha de
fer perquè està a l'oposició, ja li he dit en  junta de portaveus que durant este mes de gener tindrà  en
temps i forma tota la informació relativa als pressupostos amb els 10 dies preceptius que el  Reglament
Orgànic  Municipal  preveu  i  que,  per  tant,  una  vegada  tingui  aquesta  informació,  la  podrà  analitzar  i
segurament que farà aportacions en positiu de les que mos té ben acostumats. Entenc que té la paraula?”

Sra. Roigé: “Sí, ara li demano respecte per a este grup, de teatre natros no en fem i, per tant, li demano
que retractin les seves paraules.”

Sr. Alcalde: “Quan li dic teatre, per a mi no és un insult perquè el teatre és una disciplina artística. Per tant,
si es pensa que li he dit en un sentit negatiu, ja li dic que no, ho he dit en el sentit de la teatralització
perquè li  acabo d'explicar exactament el  que m'acaba de preguntar abans d'entrar al  ple en Junta de
portaveus. Per tant, jo entenc que si jo mateix, com a alcalde, en junta de portaveus, a tots els portaveus
els he explicat fa escassament una hora que tindran tota aquesta informació en breu quan us ho donéssim
en funció del Reglament Orgànic Municipal, i que després vostè em torna aquí a preguntar exactament el
mateix que jo mateix l'he informada fa poc,  ho dic en este sentit i, per tant, no és cap falta de respecte
sinó que simplement constato que estic repetint una cosa que fa poc vostè mateixa n’és coneixedora
perquè jo mateix li he dit. Té la paraula.”

Sra. Roigé:  “Moltes gràcies. El respecte pel teatre, absolutament tot, és evident. Absolutament tot. Tot.
Segurament més que vostès. Però en tot cas, jo avui, de teatre no en faig. Aquí, al ple de l'Ajuntament de
Tortosa, potser vostès fan teatre, però jo no faig teatre. Jo faig oposició i represento el que represento. I,
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per tant, el que li demano és respecte, i un alcalde crec que no mereix la consideració de tractar el primer
grup  de  l'oposició,  el  primer  grup  de  l'Ajuntament,  dient-mos  què  estem  fent  teatre.  Perquè  avui  no
tinguéssim cap informació, cap capítol, absolutament res respecte al pressupost no té nom, i sap  vostè
que això el que amaga és la incapacitat de governar i el desgavell que suposa este govern actual.”

Sr.  Alcalde:  “Gràcies,  senyora  Roigé,  de  desgavell  cap.  Li  recordo  que  vostè  en  quatre  anys  de
pressupostos només en va aprovar un i que no hi va haver ni tan sols cap proposta de pressupost, i en tot
cas insisteixo, com he dit, en Junta de portaveus, que tindrà tota la informació com preveu el Reglament
Orgànic Municipal. S'aixeca, per tant…, és que ja s'han fet dues, ja s'han fet dues intervencions, jo no li he
tornat a al·ludir,  simplement  li  he dit  que tornarà a tindre la informació, tal  com li  he dit  en Junta de
portaveus i, per tant, aixequem la sessió. Moltes gràcies. Sí.”

Sra. Roigé: “Sr. Jordan, d'acord amb el ROM, d'acord amb el ROM té la possibilitat l’oposició, de poder tenir
un tercer torn, per tant, se l'hauria de revisar. Miri’s el ROM i veurà que hi ha un tercer torn i que, per tant,
en podem fer ús si ens al·ludeix. I m'ha dit una cosa que no és certa i, per tant, m'ha al·ludit. Al·ludit a la
meva gestió com a alcaldessa dient-me que només havia portat un pressupost a aprovació. Puc respondre,
entenc? Seguim amb el ple?”

Sr. Alcalde: “Té la paraula, senyora Roigé.”

Sra. Roigé:  “Moltes gràcies.  En tot cas, dir-li  que en els anys que he sigut  alcaldessa he aprovat tres
pressupostos i els que he aprovat els he portat a aprovació abans del dia 31 de desembre i que, a més a
més, el que no he aprovat, l'any que no el vaig aprovar, va ser perquè ja comptava amb el seu bloqueig,
però vaig avisar durant el mes d'octubre que el prorrogava. Per tant, no es va caldre fer la feina. Per tant,
no digui que és un pressupost perquè n'han sigut varis. Alguns aprovats amb Esquerra Republicana o amb
el Partit Socialista que està assegut a la seva banda dreta i a la seva banda esquerra.”

Sr. Alcalde: “Ho sé, senyora Roigé, ja sé que li dol molt, que ara estan a la meva banda, i a la meva banda
esquerra, i que li dol, i potser per això vostè està a la bancada que està i crec que continuarà estant molt
de temps tenint en compte l'actitud que té. Però dit això, insisteixo que tindrà la informació del pressupost
quan la tinguem, com preveu el Reglament Orgànic Municipal i, per tant, tindrà 10 dies, estic convençut,
per fer propostes en positiu, que és el que a vostè la caracteritza des que ha perdut l'alcaldia, que és allò
que tothom sap i és allò que crec que continuarà passant durant molts anys. Moltes gràcies.”

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar, el senyor president aixeca la sessió a les dinou hores i trenta-cinc
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF
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